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Pierwszy rok, pierwsze wra¿enia

D
zieñ Studenta I Roku odby³ siê na Uniwersytecie
im. Adama Mickiewicza 30 wrzeœnia 2008 roku 
w Auli UAM. Uroczystoœæ rozpocz¹³ prorektor, 
prof. dr hab. Zbigniew Pilarczyk zaprezentowaniem 
Uniwersytetu, wydzia³ów, a tak¿e szerokiego wach-

larza mo¿liwoœci rozwoju, jakie uczelnia daje swoim nowym stu-
dentom. Kolejnym punktem programu by³ wyk³ad pt. „O trójce
absolwentów Uniwersytetu Poznañskiego i ich ENIGMAty-
cznych losach”, który wyg³osi³ prof. dr hab. Jerzy Jaworski. 

Po zakoñczeniu wyk³adu nast¹pi³o uroczyste œlubowanie 
studentów I roku. O kilka s³ów powitania poproszono tak¿e
przedstawiciela Samorz¹du Studenckiego, Marcina Kopra.
S³owami „ca³ym sercem na Was czekam” dominikanin ojciec
Jan Góra zachêca³ m³odzie¿ do w³¹czenia siê w dzia³alnoœæ
duszpasterstwa akademickiego. Ca³oœci dope³ni³ wystêp
Chóru Akademickiego UAM pod dyrekcj¹ Jacka Sykulskiego.
Uroczystoœæ zakoñczy³a siê wspólnym odœpiewaniem
„Gaudeamus...”.

Kinga Stawna
Wydzia³ Nauk Politycznych i Dziennikarstwa
kierunek: politologia, studia dzienne

Nie spodziewa³am siê, ¿e inauguracja roku
akademickiego mo¿e mnie zaskoczyæ, a jed-
nak... By³o bardzo mi³o, a co najwa¿niejsze -
ciekawie. Po rozpoczynaj¹cych siê studiach
oczekujê, aby przygotowa³y mnie do dal-
szego ¿ycia. Moje nadzieje co do pierwszego
roku to, aby go zaliczyæ bez przeszkód, 
a moje obawy wi¹¿¹ siê z zaaklimaty-
zowaniem w nowym otoczeniu.

Paulina Stêpieñ
Wydzia³ Studiów Edukacyjnych 
studia stacjonarne, uzupe³niaj¹ce magisterskie

Wra¿enia po inauguracji œwietne. Mi³a
atmosfera, fajni ludzie i du¿o nowo poz-
nanych osóbek. Ka¿dy zafascynowany 
i podekscytowany rozpoczynaj¹cym siê rokiem
akademickim, który, jak wiem ze swojego
doœwiadczenia, ³¹czy mi³e z po¿ytecznym
(chodzi oczywiœcie o imprezy, nawi¹zywanie
nowych znajomoœci i o naukê). Obaw nie
mam ¿adnych, bo sesja jest koniecznoœci¹.
Co do nadziei, to wa¿ne, ¿eby byli ludzie,
miejsca, do których po jakimœ czasie bêdzie
siê chcia³o wracaæ. Fajnie, gdy atmosfera
umila okres studiowania, chodzi tu g³ównie 
o klimat.

Mateusz Bare³kowski
Wydzia³ Historyczny 
kierunek: socjoekonomika, studia dzienne

Czego oczekujê po studiach? Na pewno
wspomnieñ, które bêdê móg³ opowiadaæ 
za kilkanaœcie lat. Mam nadziejê, ¿e to bêdzie
5 lat niezapomnianej przygody. Natomiast
inauguracja spe³ni³a moje oczekiwania 
- nie za d³uga, nie za krótka, nie za nudna. 
Obawiam siê, ¿e odpadnê z tego elitarnego
grona, ale jestem na razie dobrej myœli.

O wra¿eniach z inauguracji, nadziejach i obawach 
opowiadaj¹ studenci pierwszego roku:
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4 Kalendarium

5-7 } wydarzenia
••Jak mierzyæ odleg³oœæ 

do gwiazd? 

••IV Miêdzynarodowa Naukowa Konferencja 
„Jêzyk religijny dawniej i dziœ”

••UAM - uczelnia przyjazna mobilnoœci 

••Cz³owiek w œwiecie zwierz¹t 
– zwierzêta w œwiecie cz³owieka

••PLM 2008 - Miêdzynarodowa konferencja 
jêzykoznawcza

8-9 prezentacje
••Zale¿y nam na ludziach g³odnych wiedzy 

Z prorektorem do spraw studenckich, 
prof. Zbigniewem Pilarczykiem 
rozmawia Jolanta Lenartowicz 

••Chcemy goniæ czo³ówkê
Z prorektorem ds. nauki i wspó³pracy miêdzynarodowej,
prof. dr. hab. Jackiem Witkosiem 
rozmawia Magdalena Zió³ek

10-15 } inauguracja

16-17 } Palmy uniwersyteckie

18 refleksje
••Moja najwa¿niejsza inauguracja - oczyma uczestników

19 kultura
••Aula koncertowa

20-21 na sportowo
••Brazylijska samba i litewski chleb

22 ksi¹¿ki
••Targi wróci³y do Collegium Maius
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• Warsztaty literackie „Miêdzy interwencj¹ a medytacj¹” 
w ramach cyklu „Wyspa Literatury. Pisarze ucz¹ pisaæ i czytaæ”
odbywa³y siê w dniach 13 i 16 paŸdziernika w Collegium
Maius. W programie znalaz³y siê nastêpuj¹ce spotkania: Marek
Bieñczyk: „Piêkno eliptyczne w powieœci”, Agnieszka Graff:
„Czarne duchy w bia³ej wyobraŸni, czyli kwestia rasowa w kul-
turze amerykañskiej w kontekœcie nadchodz¹cych wyborów
prezydenckich” i S³awomir Shuty: „¯yæ i prze¿yæ w literackim
pó³œwiatku”. Organizatorami cyklu s¹ Instytut Filologii Polskiej
UAM - Zak³ad Poetyki i Krytyki Literackiej oraz Centrum Kultury
„Zamek”.

• W dniach 15-17 paŸdziernika trwa³ w poznañskim
œrodowisku akademickim XI Poznañski Festiwal Nauki i Sztuki.
W trakcie festiwalowych prezentacji swój dorobek naukowy
mia³y okazjê zaprezentowaæ najwiêksze poznañskie uczelnie.
Szerokie grono odbiorców uczestniczy³o w blisko 300.
ró¿norodnych imprezach, w tym: dyskusjach panelowych,
wyk³adach specjalistycznych, pokazach, warsztatach, semina-
riach, wystawach, wycieczkach, spektaklach teatralnych, kon-
certach, sesjach posterowych i pokazach filmowych. 
W tegorocznej edycji Festiwalu zaproszenie do wspó³tworzenia
festiwalowego programu przyjê³y Ko³a Naukowe ze wszystkich
uczestnicz¹cych uczelni. Przygotowa³y one oko³o 100 prezen-
tacji, staj¹c siê prawdziwymi reprezentantami œrodowiska poz-
nañskich studentów.

• Dni Socjologa zaplanowane zosta³y jako jedna z imprez Festi-
walu Nauki i Sztuki. Dni skierowane by³y do uczniów szkó³ œred-
nich oraz studentów I roku socjologii i mia³y na celu zaintere-
sowanie problematyk¹ socjologiczn¹. W programie znalaz³y siê
m.in. cykl warsztatowych spotkañ z trzema subdyscyplinami
socjologii, a tak¿e „gra miejska”: zabawa inspirowana formu³¹
popularnych „podchodów”. Na zakoñczenie imprezy odby³a siê
prezentacja projektu „Niewidzialne miasto”, któr¹ poprowadzi³
prof. Marek Krajewski. Impreza zorganizowana zosta³a przez
œrodowisko zwi¹zane z Polskim Towarzystwem Socjologicznym
(Sekcj¹ Kó³ Naukowych PTS oraz Oddzia³em Poznañskim PTS).

• Debata „Euro 2012 w Poznaniu czy Poznañ w Euro 2012?”
na temat m.in. stanu przygotowañ do Euro 2012 w Poznaniu,
szans i zagro¿eñ z wydarzeniem tym zwi¹zanych oraz poz-
nañskiego futbolu odby³a siê 15 paŸdziernika w ramach XI Poz-
nañskiego Festiwalu Nauki i Sztuki w Auli Wydzia³u Nauk Poli-
tycznych i Dziennikarstwa UAM. W panelu dyskusyjnym udzia³
wziêli: wiceprezes klubu „Lech” Poznañ, pan Arkadiusz
Kasprzak, pose³ na Sejm RP Marek Zieliñski oraz przedstawiciele
Wydzia³u Kultury Fizycznej Urzêdu Miasta Poznania. W drugiej
czêœci projektu na boisku przy ul. Pi¹tkowskiej 80 rozegrany
zosta³ mecz, w którym o festiwalowy puchar walczyli radni Poz-
nania pod przewodnictwem Arkadiusza Kasprzaka oraz dru¿y-
na œmia³ków z Wydzia³u Nauk Politycznych i Dziennikarstwa.
Organizatorem spotkania by³o Ko³o Samorz¹du Terytorialnego
UAM. 

• W ramach Uniwersyteckich Wyk³adów Otwartych odbêdzie
siê cykl spotkañ pod has³em „Cz³owiek w œwiecie zwierz¹t -
zwierzêta w œwiecie cz³owieka”.

4 listopada bêdzie mo¿na wys³uchaæ wyk³adów prof. dr. hab.
Kazimierza Ilskiego (Pracownia Historii Bizancjum UAM): „Cena
zwierz¹t w póŸniej staro¿ytnoœci” oraz dr Anny Kot³owskiej

(Pracownia Historii Bizancjum): „Zwierzêta w bajkach bizantyjs-
kich”.

18 listopada dr Rafa³ Witkowski (Zak³ad ‘Zród³oznawstwa 
i Nauk Pomocniczych Historii): „Smoki i dragony w rêkopisach
œredniowiecznych” oraz dr Pawe³ Stró¿yk (Zak³ad ‘Zród³oznaw-
stwa i Nauk Pomocniczych Historii): „Zwierzêta w herbach
szlachty polskiej”.

25 listopada prof. dr hab. Roman Macura (Zak³ad Historii
Gospodarczej): „Ekonomiczny aspekt relacji cz³owiek - zwierzê”
oraz prof. dr hab. Zdzis³aw Pentek (Zak³ad Ba³kanistyki):
„Zwierzêta w œwiecie muzu³manów”.

Wyk³ady bêd¹ odbywa³y siê w godz. od 18.00 do 20.00 
w Malej Auli UAM Collegium Minus. Szerzej - strona 7

• Zak³ad Pedagogiki Szkolnej na Wydziale Studiów Eduka-
cyjnych organizuje w dniach 17-18 listopada konferencjê
naukow¹ na temat: „Kapita³ spo³eczny w edukacji: teoretyczne,
empiryczne i praktyczne konteksty”. 

„Kapita³ spo³eczny, choæ ró¿nie definiowany i charaktery-
zowany, jest uznan¹ kategori¹ pojêciow¹, przez pryzmat której
mo¿na dostrzec równie¿ w ogl¹dzie instytucji edukacyjnych
wiele istotnych faktów i zrozumieæ istniej¹ce miêdzy nimi
zwi¹zki i zale¿noœci. O tym chcemy rozmawiaæ podczas naszej
konferencji” - pisz¹ w zaproszeniu na konferencjê organiza-
torzy. Wœród zaproszonych goœci znajd¹ siê m.in. prof. Zbig-
niew Kwieciñski, prof. Kazimierz Przyszczypkowski, dr Maria
Theiss, dr Cezary Trutkowski, prof. Marek Zió³kowski. 

• IV Miêdzynarodowa Konferencja Naukowa z cyklu „Kultu-
rotwórcza funkcja gier” nt. „XXI wiek - wiekiem gier? Przydat-
noœæ gier w poznawaniu i kszta³towaniu zjawisk spo³ecznych”
zosta³a zaplanowana na dni od 22 do 23 listopada. Jak pisz¹
organizatorzy, poprzednie edycje tego cyklu konferencji pokaza-
³y, ¿e gry s¹ jednym z kluczowych zagadnieñ wspó³czesnoœci.
Ogromne zainteresowanie ze strony s³uchaczy i prelegentów
zaowocowa³o wydaniem dwutomowej publikacji dowodz¹cej
interdyscyplinarnoœci ludologii jako nauki zajmuj¹cej siê
badaniem szeroko pojêtych gier. Tym razem w polu zaintere-
sowañ naukowców bêd¹ m.in. nastêpuj¹ce zagadnienia:
miejsce gier we wspó³czesnej cywilizacji, u¿ytecznoœæ gier dla
rozwoju ekonomicznego, politycznego i spo³ecznego, ludologia
w Polsce i na œwiecie, metody badañ nad grami, ró¿nice kultu-
rowe w treœci i odbiorze gier. Organizatorami konferencji s¹ Pol-
skie Towarzystwo Badania Gier, Instytut Lingwistyki Stosowanej
UAM, Poznañ Game Arena Miêdzynarodowe Targi Poznañskie,
Wy¿sza Szko³a Zawodowa „Kadry dla Europy” w Poznaniu.

• Wydzia³ Fizyki UAM, Instytut Filozofii UAM i Pracownia Pytañ
Granicznych UAM oraz Sekcja Filozofii Przyrody Polskiego
Towarzystwa Filozoficznego i Poznañskiego Oddzia³u Polskiego
Towarzystwa Fizycznego zapraszaj¹ na konferencjê 
pt. „Redukcjonizm Fizyczny”, która zosta³a zaplanowana od 21
do 22 listopada w Auli Wydzia³u Fizyki UAM. Wyst¹pienia kon-
ferencyjne zgrupowane bêd¹ w blokach tematycznych, oto ich
wstêpna propozycja: metodologiczna refleksja nad nauk¹ - o
istocie redukcjonizmu, jednoœæ i swoistoœæ dyscyplin przyrod-
niczych - o zanikaniu granic miêdzy fizyk¹ a astronomi¹, chemi¹
i geologi¹, fizykalizacja nauk o organizmach ¿ywych - o swois-
toœci biologii, medycyny i psychologii, fizyka w naukach
stosowanych - o fizycznoœci techniki i technicznoœci fizyki, fizy-
ka spo³eczna - o próbach nowego opisu zjawisk spo³ecznych.

K a l e n d a r i u m



Nagrody dla uniwersyteckich 
filmowców 

Na tegorocznym III Festiwalu Filmów Popularnonaukowych
w Gdañsku jedn¹ z dwóch g³ównych nagród zdoby³y filmy

zrealizowane przez Uniwersyteckie Studio Filmowe UAM.
Nagrod¹ Rektora Uniwersytetu Gdañskiego uhonorowano

filmy w re¿yserii Joanny Malinowskiej pt.: „Enigma - sukces poz-
nañskich matematyków” oraz „XIII Festiwal S³owian 
i Wikingów - Wolin 2007”. Jurorzy w prezentowanych ocenach
podkreœlali profesjonalizm, umiejêtnoœæ wykorzystania gry
œwiat³em, a przede wszystkim niezwyk³¹ umiejêtnoœæ i konsek-
wencjê w zakresie popularyzowania badañ polskich uczonych
w ró¿nych dziedzinach nauki.

Dzia³ Programów Europejskich informuje, ¿e na ostatni
konkurs Programu Operacyjnego Kapita³ Ludzki (poddzia³

4.1.1 Wzmocnienie potencja³u dydaktycznego uczelni) do
1.10.2008 r. poni¿sze trzy zespo³y z naszej uczelni wys³a³y
wnioski do MNiSW: 
1. Wydzia³ Pedagogiczno-Artystyczny w Kaliszu (na lata 2009-2015)
2. Wydzia³ Filologii Polskiej i Klasycznej (na lata 2009-2015)
3. Wydzia³ Fizyki (na lata 2009-2012) 

na ³¹czn¹ kwotê ponad 30 mln z³.

Niezale¿nie, pod przewodnictwem dr. Adama Szymaniaka
(prodziekana Wydzia³u Nauk Politycznych i Dziennikarstwa) trwa-
j¹ prace nad kompleksowym wnioskiem, dotycz¹cym równie¿
wzmocnienia potencja³u dydaktycznego uczelni. Obejmuje on
kilka pozosta³ych wydzia³ów (planowany termin z³o¿enia 
- I kwarta³ 2009 roku). Osoby zainteresowane do³¹czeniem do 
tego przedsiêwziêcia proszone s¹ o kontakt pod numerem 
tel.: 061 829 65 94; e-mail: mokradel@amu.edu.pl 
lub caravagio@wp.pl.

Umowa dla pamiêci 

Delegacja IPN odwiedzi³a filiê Federalnego Pe³nomocnika ds.
akt s³u¿by bezpieczeñstwa by³ego NRD (BStU) we Frankfur-

cie nad Odr¹. 
W filii urzêdu we Frankfurcie nad Odr¹ 06.10.2008 r. goœcili

przedstawiciele Instytutu Pamiêci Narodowej z Poznania. 
Dyrektor IPN w Poznaniu, Ireneusz Adamski, zapozna³ siê 

z dzia³alnoœci¹ filii Federalnego Pe³nomocnika ds. s³u¿by bez-
pieczeñstwa by³ego NRD we Frankfurcie nad Odr¹.

W ramach otwartego spotkania przedstawiciel IPN przed-
stawi³ swoj¹ pracê.

W tym dniu podpisano te¿ umowê o wspó³pracy. Jej przed-
miotem jest zacieœnianie wspó³pracy w dziedzinie edukacji oraz
aktywnoœci wystawienniczej, jak równie¿ przy opracowywaniu
wniosków prac badawczych dotycz¹cych obydwu stron.
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Programy europejskie bêd¹ wzmacniaæ potencja³ dydaktyczny 

Jak mierzyæ odleg³oœæ do gwiazd? 
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Wdniach od 13 do 17 paŸdziernika br. w Poznaniu odby³a
siê Miêdzynarodowa Konferencja: „16th International

Workshop on laser Ranging”. Organizatorem konferencji byli
Obserwatorium Astrogeodynamiczne PAN w Borowcu oraz
Instytut Obserwatorium Astronomiczne UAM. G³ówny temat
konferencji brzmia³ „Satellite laser ranging (SLR) - the next gen-
eration”. Uczestnicy zajmowali siê zagadnieniami zwi¹zanymi 
z pomiarami odleg³oœci do sztucznych satelitów Ziemi za
pomoc¹ dalmierzy laserowych i z ich wykorzystaniem do badañ
geodynamicznych. Na konferencji spotkali siê eksperci tej
dziedziny z ca³ego œwiata - ponad 150 osób. Honorowy
patronat objêli: Prezydent Miasta Poznania, Rektor UAM oraz
Prezes PAN.

Uchwycone w kadrze > fizyka na scenie
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W dniach 22-24 wrzeœnia 2008 r. w GnieŸnie odby³a
siê ju¿ po raz czwarty Miêdzynarodowa Konfe-
rencja Naukowa „Jêzyk religijny dawniej i dziœ”,

poœwiêcona pamiêci Prymasa Augusta Hlonda w
szeœædziesi¹t¹ rocznicê œmierci oraz Prymasa Stefana
Wyszyñskiego w szeœædziesi¹t¹ rocznicê objêcia urzêdu. 

Spotkanie to zorganizowane zosta³o przez Zak³ad Gramaty-
ki Wspó³czesnego Jêzyka Polskiego i Onomastyki IFP UAM,
Wydzia³ Teologiczny UAM oraz Wydzia³ Filologiczno-Filo-
zoficzny Poznañskiego Towarzystwa Przyjació³ Nauk przy
wspó³pracy Komisji Jêzyka Religijnego PAN. Patronat honorowy
nad konferencj¹ objêli: kardyna³ Zenon Grocholewski, Prefekt
Kongregacji Edukacji Katolickiej w Watykanie, arcybiskup Hen-
ryk Muszyñski, Metropolita GnieŸnieñski, wojewoda wielkopol-
ski Piotr Florek, prezydent miasta Gniezna Jacek Kowalski oraz
Rektor UAM, prof. dr hab. Bronis³aw Marciniak. Trwaj¹ce trzy
dni obrady rozpoczê³a Msza œw. w katedrze gnieŸnieñskiej
odprawiona przez Metropolitê GnieŸnieñskiego, którego
homilia by³a tak naprawdê pierwszym referatem, otwieraj¹cym
konferencjê. Na sesjê plenarn¹ uczestnicy udali siê do Auli 
Seminarium Archidiecezjalnego. 

Konferencja cieszy³a siê ogromnym zainteresowaniem, czego
dowodem jest liczba referentów. W tym roku udzia³ wziê³o
ponad 90 osób ze wszystkich licz¹cych siê oœrodków uniwer-
syteckich w Polsce oraz - co warte podkreœlenia - uznani
badacze jêzyka religijnego z oœrodków zagranicznych (Ostrawa,
O³omuniec, Brno, Zagrzeb, P³owdiw). Interdyscyplinarny
charakter sympozjum sprawi³, ¿e uczestnicy podjêli tematy z
coraz szerszych obszarów badawczych (jêzykoznawstwo,

teologia, filozofia, religioznawstwo, historia i historia literatury,
a tak¿e filmoznawstwo). Zaprezentowane referaty ukaza³y
wiele aspektów jêzyka religijnego z punktu widzenia ró¿nych
dyscyplin naukowych, jak i metodologii.

Prócz czêœci naukowej uczestnicy konferencji brali tak¿e udzia³
w warsztatach prowadzonych przez dr. Miko³aja Jazdona, na
których mogli zapoznaæ siê z mo¿liwoœciami, jakie daje korzys-
tanie z aparatu cyfrowego w pracy naukowej. Zainteresowani
goœcie mogli tak¿e bli¿ej poznaæ historiê pierwszych Piastów
podczas wycieczki na Ostrów Lednicki. Oprócz tego zaprezen-
towano film dokumentalny „Duœka”, który przybli¿y³ sylwetkê
Wandy Pó³tawskiej - doktora nauk medycznych, wiêŸniarki w
niemieckim obozie koncentracyjnym w Ravensbrück, przyjació³-
ki Jana Paw³a II. Po emisji filmu odby³a siê ¿ywa dyskusja z re¿y-
serem Wand¹ Ró¿yck¹-Zborowsk¹. 

Konferencja zorganizowana by³a na wysokim poziomie, co
podkreœlali wszyscy przybyli goœcie. By³o to spotkanie integruj¹ce
ró¿ne œrodowiska badawcze, a tak¿e daj¹ce mo¿liwoœæ wymiany
zainteresowañ i osi¹gniêæ naukowych z goœæmi z zagranicy.

Organizatorzy konferencji „Jêzyk religijny dawniej i dziœ”
uznali j¹ za udan¹ i ju¿ zapowiadaj¹ kolejn¹ edycjê, która ma
siê odbyæ w 2010 roku. Dodaæ mo¿na tylko, ¿e zapowiadany
tom pokonferencyjny, tak jak i poprzednie, bêdzie zapewne
poszukiwan¹ przez ka¿dego badacza jêzyka religijnego przy-
jemn¹ lektur¹ obowi¹zkow¹.

Marta Wrzeœniewska-Pietrzak
Zak³ad Gramatyki 

Wspó³czesnego Jêzyka Polskiego i Onomastyki
Instytutu Filologii Polskiej 

Wydzia³u Filologii Polskiej i Klasycznej UAM

Wdniu 3 paŸdziernika 2008 r. pod
patronatem Ministra Nauki i
Szkolnictwa Wy¿szego odby³a siê

w Sopocie konferencja nt. „Erasmus w
Polsce - to ju¿ 10 lat”. Nasz Uniwersytet
reprezentowali na niej prof. UAM dr hab.
Tomasz Kaczmarek, pe³nomocnik rektora
ds. Programu Erasmus oraz Jerzy Laskows-
ki, kierownik Dzia³u Wspó³pracy z Zagranic¹
UAM. 

Goœæmi honorowymi jubileuszowej sesji byli
m.in. pani Barbara Nolan, Dyrektor Wydzia³u
„Higher Education - Erasmus” w DG Edukacja 
i Kultura przy Komisji Europejskiej oraz Senator
RP, prof. dr hab. Edmund Wittbrodt. Konferencja
poœwiêcona by³a podsumowaniu dorobku pro-
gramu Erasmus w latach 1998-2007 (obecnie
komponentowi programu LLP - Uczenie siê
przez ca³e ¿ycie, wczeœniej Socrates). 

W ci¹gu 10 lat do programu w Polsce przys-
t¹pi³o 256 uczelni publicznych i prywatnych
(od samego pocz¹tku obecny jest w nim nasz

Uniwersytet), a jego efektem by³o wys³anie
53530. polskich studentów na jedno- i dwuse-
mestralne studia do zagranicznych uczelni
partnerskich. Z UAM w tym czasie wyjecha³o
3407. studentów, co stanowi 6,4% wszystkich
polskich stypendystów Erasmusa. Do liczby tej
nale¿y dodaæ kolejnych 820. studentów UAM,
stypendystów w roku 2007/08. 

Dobre wyniki programu Erasmus na
UAM w mijaj¹cej dekadzie sta³y siê
przes³ank¹ do przyznania naszemu Uniwer-
sytetowi honorowego wyró¿nienia „Uczel-
nia przyjazna mobilnoœci”. Nasze osi¹gniêcia
zosta³y docenione wraz z innymi piêcioma
uczelniami, daj¹c nam pierwsz¹ pozycjê w kat-
egorii najwiêksze uczelnie, ex aequo z Uniwer-
sytetem Warszawskim. W uzasadnieniu
decyzji Agencja Narodowa Programu Erasmus
podkreœli³a w szczególnoœci wyj¹tkow¹
dynamikê programu na UAM (co roku przy-
rost wyje¿d¿aj¹cych za granicê o 15-20%),
liczne kontakty partnerskie (ponad 200 uczel-

ni w 27. krajach europejskich) oraz wysok¹
jakoœæ wymiany studenckiej. Po nagrodzie
Stañczyka, przyznanej UAM przez magazyn
„Education Word” w 2006 r. za realizacjê
miêdzynarodowej wspó³pracy miêdzy uczelni-
ami, to kolejne, presti¿owe wyró¿nienie dla
naszej uczelni w dziedzinie internacjonalizacji
studiów. Sukces ten ma wielu twórców. 
W tym miejscu nale¿y przede wszystkich
wyró¿niæ koordynatorów wydzia³owych 
i instytutowych programu Erasmus oraz
administratorów programu w biurze DWZ
UAM. To dziêki ich codziennej pracy na rzecz
zagranicznej mobilnoœci studentów i pra-
cowników Uniwersytet im. Adama Mickie-
wicza w Poznaniu znajduje siê niezmiennie 
w czo³ówce polskich uczelni.

Z ¿yczeniami kolejnego, równie udanego 
X-lecia programu Erasmus na UAM

prof. UAM dr hab. Tomasz Kaczmarek
koordynator uczelniany programu Erasmus

IV Miêdzynarodowa Naukowa Konferencja
„Jêzyk religijny dawniej i dziœ”

UAM - uczelnia przyjazna mobilnoœci 



„Language, brain and mind: Recent linguistic,
neurolinguistic and psycholinguistic perspectives” -
taki motyw przewodni przyœwieca³ trzydziestej
dziewi¹tej edycji Poznañ Linguistic Meeting (PLM),
miêdzynarodowej konferencji jêzykoznawczej
organizowanej przez Instytut Filologii Angielskiej
UAM. Konferencja odby³a siê w dniach 11-14
wrzeœnia 2008 roku w campusie Collegium
Europaeum Gnesnense w GnieŸnie i jak zwykle
przyci¹gnê³a rzesze pasjonatów jêzykoznawstwa 
z czo³owych oœrodków uniwersyteckich w Polsce i
na œwiecie, m.in. z Izraela, Austrii, Francji, Hiszpanii,
Iranu, Japonii, Niemiec, Norwegii, Stanów Zjednoc-
zonych i Wielkiej Brytanii. Wœród uczestników kon-
ferencji nie zabrak³o œwiatowej s³awy specjalistów z
dziedziny jêzykoznawstwa (w tym neurolingwistyki
i psycholingwistyki) oraz licznej grupy studentów,
dla których PLM stanowi jedyn¹ w swoim rodzaju
okazjê do poszerzenia wiedzy zdobytej na semina-
riach i kursach akademickich.

Zgodnie z motywem przewodnim w programie

PLM 2008 znalaz³y siê wyk³ady plenarne i sesje
warsztatowe poœwiêcone zagadnieniom jêzyka w
kontekœcie wspó³czesnych badañ nad ludzkim
mózgiem i umys³em. Do przewodniego motywu
tegorocznego PLM jednoznacznie nawi¹za³y trzy
spoœród szeœciu wyk³adów plenarnych: „The biolo-
gy of face-to-face communication: Action under-
standing and language”, wyg³oszony przez Steve-
na Smalla z Uniwersytetu w Chicago, „Critical
methodological considerations in (bi)language
research”, zaprezentowany przez Roberto Herediê
z Texas A&M International University oraz „Building
abstractions in language development” autorstwa
Eleny Lieven, reprezentuj¹cej Instytut Maksa Planc-
ka w Lipsku i Uniwersytet w Manchesterze. G³ówny
motyw przewodni znalaz³ tak¿e odzwierciedlenie
w sesjach warsztatowych „Clinical linguistics” oraz
„Linguistic processing in bi- and multilinguals”.

£¹cznie w czasie PLM 2008 wyg³oszonych
zosta³o 6 wyk³adów plenarnych oraz prawie
100 referatów w ramach 8 sesji warsztatowych

i 10 regularnych sesji tematycznych 
(w tym sesji posterowej). Tematyka referatów
objê³a szerokie spektrum dziedzin jêzykoznaw-
stwa, np. historiografiê, kognitywistykê, morfo-
fonologiê, socjolingwistykê, czy typologiê. 

Honorowymi patronami PLM 2008 byli JM Rek-
tor UAM, prof. dr hab. Bronis³aw Marciniak, oraz
Prezydent Miasta Gniezna, Jacek Kowalski. Oprócz
nich, na konferencji obecni byli prorektor UAM ds.
nauki i wspó³pracy miêdzynarodowej, prof. dr hab.
Jacek Witkoœ, prorektor UAM ds. programów
europejskich i wspó³pracy z gospodark¹, prof. UAM
dr hab. Jacek Guliñski, dziekan Wydzia³u
Neofilologii, prof. dr hab. Teresa Tomaszkiewicz oraz
prodziekan Wydzia³u Neofilologii ds. nauki, prof. dr
hab. Piotr G¹siorowski. Wsparcia finansowego w
organizacji przedsiêwziêcia udzieli³ Komitet Jêzykoz-
nawstwa Polskiej Akademii Nauk (PAN).

Katarzyna Dziubalska-Ko³aczyk
Jaros³aw Weckwerth

Agnieszka Pysz

Zpunktu widzenia biologii cz³owiek
nale¿y do królestwa zwierz¹t. Cech
wspólnych, które ³¹cz¹ nas z

pozosta³ymi naczelnymi, jest bardzo wiele.
Wszelkie podobieñstwa zdaj¹ siê jednak
ustêpowaæ przed przepaœci¹, jak¹ stwarza
w³aœciwa cz³owiekowi samoœwiadomoœæ.
Atrybut ten odró¿nia nas od zwierz¹t w
stopniu zasadniczym i stawia w szczególnie
uprzywilejowanej pozycji. Ta fascynuj¹ca
odmiennoœæ, wzajemna zale¿noœæ oraz
ci¹g³e napiêcie miêdzy kultur¹ a natur¹ nie
przestaj¹ interesowaæ uczonych. W
œrodowisku poznañskich naukowców
zaowocowa³y one ostatnio podjêciem cyklu
wyk³adów otwartych „Cz³owiek w œwiecie
zwierz¹t - zwierzêta w œwiecie cz³owieka”.

Pomys³odawc¹ wyk³adów jest dyrektor
Instytutu Historii, prof. Kazimierz Ilski. Do
refleksji nad wspó³istnieniem cz³owieka i
zwierz¹t zaprosi³ on specjalistów z rozmaitych
dziedzin humanistyki, a jego inicjatywa
spotka³a siê z niespodziewanie du¿ym zain-
teresowaniem. Na zaproszenie entuzjastycznie
odpowiedzieli przedstawiciele antropologii,
archeologii, filologii, muzykologii, prawa, filo-
zofii oraz - najliczniej reprezentowanej - his-
torii. W efekcie tego sprowokowana dyskusja
osi¹gnê³a charakter interdyscyplinarny, a pow-
sta³y cykl odznacza siê tematyczn¹ ró¿norod-
noœci¹ oraz szerok¹ perspektyw¹ badawcz¹.
Dziêki wsparciu ze strony Centrum Studiów

Otwartych móg³ on przybraæ ogólnouniwer-
syteck¹ formu³ê i wykroczyæ poza ramy
poszczególnych instytutów.

Wyk³adom przyœwiecaj¹ dwa zasadnicze i
równorzêdne cele. Pierwszym z nich jest rzetel-
na refleksja nad wspó³istnieniem 
i wzajemnym oddzia³ywaniem dwóch
przenikaj¹cych siê œwiatów: œwiata ludzi i œwia-
ta zwierz¹t. Wagi tego zagadnienia nikomu nie
trzeba specjalnie uœwiadamiaæ. Dzieje gatunku
ludzkiego mo¿na w gruncie rzeczy postrzegaæ
jako proces stopniowego wyodrêbniania siê z
królestwa zwierz¹t. Ka¿da wielka rewolucja
cywilizacyjna rozpoczyna³a nie tylko nowy etap
rozwoju ludzkoœci, ale i nowy rozdzia³ jej poli-
tyki wobec œrodowiska przyrodniczego. Stoj¹c
u progu kolejnej takiej rewolucji, do której
drogê otwieraj¹ badania genetyczne, refleksja
nad rozmaitymi aspektami wzajemnych relacji
pomiêdzy cz³owiekiem a zwierzêtami wydaje
siê byæ jak najbardziej na czasie.

Drugim, lecz nie mniej istotnym celem pod-
jêtego przedsiêwziêcia jest zachêcenie do
refleksji szerszego grona osób, tak¿e spoza
œrodowiska akademickiego. U podstaw tej idei
le¿y wizja Uniwersytetu jako instytucji otwartej,
stanowi¹cej dobro publiczne, która odgrywa
sw¹ stymuluj¹c¹ intelektualnie rolê nie tylko w
obrêbie w³asnej spo³ecznoœci. Realizacja tej
wizji napotyka czêsto na znaczne trudnoœci.
Nie ka¿dy przecie¿ problem mo¿e siê okazaæ
odpowiednio atrakcyjny i nie na ka¿dy temat
mo¿na dyskutowaæ bez fachowego przygo-

towania. Postêpuj¹ca w ³onie poszczególnych
nauk specjalizacja stwarza tu dodatkowe
przeszkody i coraz czêœciej utrudnia dyskusjê
miêdzy przedstawicielami pokrewnych nawet
dyscyplin. Fakty te nie powinny jednak zniechê-
caæ przed szukaniem zagadnieñ, na
p³aszczyŸnie których mog³aby siê odbywaæ
wielokierunkowa komunikacja. Zapro-
ponowany cykl wyk³adów tak¹ w³aœnie
p³aszczyznê ma oferowaæ i je¿eli zadanie swe
spe³ni choæ w czêœci, dla jego organizatorów
bêdzie to Ÿród³em niema³ej satysfakcji.

Realizacja postawionych celów stawia przed
wyk³adowcami wysokie wymagania. Skom-
plikowane zagadnienia musz¹ oni bowiem
przedstawiæ w przystêpnej formie, satys-
fakcjonuj¹cej zarówno fachowców, jak 
i uczniów szkó³ œrednich. Pierwsze doœwiad-
czenia pokazuj¹, ¿e wymaganiom tym mo¿na
sprostaæ. Wyk³ady wyg³aszane s¹ w zrozum-
ia³ym jêzyku, a swobodna atmosfera, czêste
anegdoty oraz prezentacje multimedialne przy-
czyniaj¹ siê do ich efektywniejszego odbioru.

Omawiany cykl potrwa do grudnia tego
roku. Wyk³ady odbywaj¹ siê w ka¿dy wtorek
od godziny 18.00 do 20.00 w Ma³ej Auli Col-
legium Minus. Szczegó³owy program znaleŸæ
mo¿na na stronie domowej Instytutu Historii
(http://historia.amu.edu.pl/IH/aktualnosci.html).
Wszystkich zainteresowanych serdecznie
zapraszamy.

Juliusz Rogowski
jul.rog@amu.edu.pl
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Cz³owiek w œwiecie zwierz¹t 
– zwierzêta w œwiecie cz³owieka
Kilka s³ów o nowym cyklu uniwersyteckich wyk³adów otwartych

PLM 2008 Miêdzynarodowa konferencja jêzykoznawcza
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••Panie Profesorze, od doœæ dawna oba-
wialiœmy siê, ¿e wobec ni¿u demografi-
cznego fala chêtnych do studiowania
równie¿ na naszym Uniwersytecie
zacznie opadaæ. Odczuwamy ju¿ to? 
- Po czêœci tak, aczkolwiek w porównaniu 

z ubieg³ym rokiem - ten spadek nie wydaje siê
byæ gwa³townym. Dotyczy kilkuset osób.
Pojawi³ siê jednak charakterystyczny rys. Jest
dostrzegalnie mniej chêtnych do podejmowa-
nia, po ukoñczonym licencjacie, studiów
drugiego stopnia, czyli magisterskich.

••Studenci wol¹ zdobyæ status absolwenta
uczelni wy¿szej, ale nic nad to? 
- Tak w³aœnie. Te rezygnacje nie maj¹

wielkoœci zastraszaj¹cych, ale dla nas s¹
zaskoczeniem. Zak³adamy, ¿e jest to incyden-
talne zdarzenie, ale daje do myœlenia. 

••Uniwersytet, a w³aœciwie ka¿da z uczelni
ma takie swoje „kierunki - hity”, co do
których wiadomo, ¿e ciesz¹ siê wœród
m³odych ludzi szczególnym zaintere-
sowaniem. Jak to by³o podczas minionej
rekrutacji? 
- W tym roku by³o trochê inaczej, bo po

wielu, wielu latach swoje czo³owe miejsce
straci³a psychologia. Nie znaczy to, ¿e kandydaci
odwrócili siê od niej definitywnie, ale popu-
larnoœæ jej relatywnie spad³a. Jest to te¿ dla mnie
dowód, ¿e wybory m³odych ludzi bywaj¹
nieodgadnione, ¿e czêsto nie uwzglêdniaj¹ oni
mo¿liwoœci znalezienia pracy. Z preferencji wyni-
ka, ¿e liczy siê przede wszystkim atrakcyjnoœæ, w
ich rozumieniu oczywiœcie, a nie to, co w
przesz³oœci mieliby robiæ. To, powiem szczerze,
jest doœæ wygodne dla samej uczelni, która,
owszem, jest odpowiedzialna za kszta³cenie,
nie zaœ za dalsze losy absolwentów. Ta grupa, o
której mówiliœmy, to jeden trend. Wybory
drugiej bardziej wyznacza ¿ycie i jego potrzeby.

••Czego absolwenci szkó³ œrednich szukaj¹
na Uniwersytecie, jakie kierunki wybiera-
j¹ dla siebie? 
- Myœlê tu o pracy socjalnej, nauczaniu

pocz¹tkowym, wychowaniu przedszkolnym.
Jeszcze nie tak dawno zdawa³o siê, ¿e trzeba
bêdzie te specjalizacje wygaszaæ, bo brakuje
chêtnych. Tymczasem w tym roku jest ca³kiem
inaczej. 

••Jak Pan to t³umaczy? 
- Sytuacj¹ ogóln¹: z jednej strony rodzi siê

coraz wiêcej dzieci, potrzebuj¹ one dziœ przed-
szkoli, jutro zaczn¹ chodziæ do szkó³.
Równoczeœnie d³ugoœæ ¿ycia wzd³u¿a siê,

œwiat siê starzeje, a rola opiekunów, którzy
bêd¹ siê opiekowaæ coraz wiêksz¹ grup¹
seniorów - roœnie. Równie¿ ujawnia siê tu
wp³yw tendencji z Zachodu. Tam ju¿
opiekunowie, pracownicy socjalni s¹ w wysok-
iej cenie. Mo¿na te¿ tam szukaæ atrakcyjnej
finansowo pracy. Wysoko preferowanym
kierunkiem okaza³o siê te¿ doradztwo
zawodowe i personalne. 

••Wœród zainteresowanych mo¿na by³o
wybieraæ najlepszych. Czy rzeczywiœcie
jednak istniej¹ce zasady rekrutacji
gwarantuj¹ to, ¿e udaje siê przyci¹gn¹æ 
i zatrzymaæ tych naprawdê dobrych,
najlepszych? 
- Niestety, system punktowy, procentowy,

który jest podstaw¹ do rekrutacji, do zakwali-
fikowania kandydatów jest anonimowy.
Dostrzegam to sam (i nie jestem w tym
odosobniony), ¿e zaczyna nam brakowaæ
bezpoœredniego kontaktu z m³odymi ludŸmi,
którzy chcieliby u nas studiowaæ. Obserwacje
potwierdzaj¹, ¿e nie zawsze ci, którzy maj¹
najwiêksz¹ iloœæ punktów na maturze,
sprawdzaj¹ siê póŸniej w czasie studiów. 

••Dlaczego?
- M³odzi ludzie, których tu nazwa³bym

„czwórkowymi” s¹ bardziej „zaprawieni do
walki” o stopnie, wyniki, sukcesy, do zwalcza-
nia przeciwnoœci. Oni sobie z tym sprawnie
radz¹. Natomiast ci bardzo dobrzy - nie
zawsze. Z obserwacji poczynionych nad
olimpijczykami i prymusami wynika, ¿e co
najmniej po³owa z nich po pierwszym roku
odpada³a. Nie wytrzymywa³a konkurencji, do
której nie by³a przyzwyczajona. Podsumowu-
j¹c tê kwestiê, powiem, ¿e jestem zwolen-
nikiem, mo¿e nie tyle egzaminów ustnych, ile
rozmowy kwalifikacyjnej, mo¿liwoœci spotka-
nia siê z kandydatem. 

••Na jakich ludziach uczelni zale¿y
najbardziej? 
- Powiem krótko - na otwartych, g³odnych

wiedzy, inteligentnych, którzy s¹ gotowi na
przyjêcie nowej wiedzy, niekoniecznie wiêc na
takich, którzy maj¹ wybran¹ jedn¹ jedyn¹
koleinê i jej siê trzymaj¹. Œwiat wspó³czesny
wymaga dostosowania, trzeba umieæ
odnaleŸæ siê w nim i wytyczyæ w³aœciwe œcie¿-
ki w swojej zawodowej karierze.

••Mówi¹c o  doborze  studentów nie
sposób pomin¹æ kwestii tak zwanej pier-
wszej i drugiej rekrutacji. Przecie¿ tu te¿
gubi siê wielu zdolnych? 

- Tak, wynika to przede wszystkim z tego,
¿e kandydaci maj¹ prawo do startu na
ró¿nych kierunkach. To, nie ukrywajmy,
zaciemnia obraz. Dobry kandydat dobrze
zdaje, jest przyjmowany na kilka kierunków,
zajmuje wysokie miejsca na listach przyjêæ.
Potem wybiera ten jeden czy dwa, a inni,
którym zabrak³o niewielu punktów, by
dostaæ siê na „indeksowe miejsca”, choæ te¿
s¹ dobrzy, odchodz¹, szukaj¹c gdzie indziej.
W wyniku tego pojawiaj¹ siê wolne miejsca
tam, gdzie chcielibyœmy mieæ znakomitych.
W tak zwanej drugiej rekrutacji startuj¹ ci,
którzy nie dostali siê nigdzie. Miejsca te
zostaj¹ zape³nione, ale najczêœciej nie tymi,
których chcielibyœmy mieæ... 

••Sprawy studenckie dotycz¹ rzecz jasna nie
tylko rekrutacji. Obejmuj¹c funkcjê prorek-
tora do spraw studenckich musi Pan
widzieæ znacznie wiêcej. Co zatem uwa¿a
Pan za swoje najwa¿niejsze zadania? 
- Na pewno nie chcia³bym wprowadzaæ ¿ad-

nych rewolucyjnych zmian. Po pierwsze nie
mam duszy  rewolucjonisty, po drugie uwa¿am,
¿e Uniwersytet to nie arena do gwa³townych
zdarzeñ. One nie s¹ tu wskazane. Nie mo¿na
te¿ eksperymentowaæ, to nie ta materia.

••A zatem? 
- Trzeba dokonaæ pewnej rewizji w pro-

ponowanych œcie¿kach edukacji, pomyœleæ
o elementach konsolidacji. By³ taki czas, ¿e
staraliœmy siê podnosiæ wartoœæ oferty
dydaktycznej i ka¿demu daæ propozycjê
podan¹ „na talerzu”. Co roku pojawiaj¹ siê
jednak nowe kierunki czy zamykane s¹
inne. Tworzy siê nowe, bo jest na nie
zapotrzebowanie, ale s¹ te¿ i takie, którym
musimy przyjrzeæ siê uwa¿nie. I zapytaæ o
dalsze ich losy? To delikatny i bolesny prob-
lem, dotyczy zarówno studentów, jak i pra-
cowników. Oni te¿ musz¹ byæ bardziej
elastyczni, ¿eby wobec zmian znajdowaæ
swoje miejsce. 

••Z jakimi problemami mog¹ do Pana
zwracaæ siê studenci? 
- Na uczelni zajmujê siê te¿ z sprawami soc-

jalno-bytowymi studentów, to bardzo rozleg³e
zagadnienia, samorz¹dem studenckim, orga-
nizacjami studenckimi, praktykami, a tak¿e -
co robiê ze szczególn¹ radoœci¹ - studenckim
ruchem naukowym, z którym wi¹¿ê du¿e
nadzieje jako z naturalnym sposobem
wchodzenia m³odych ludzi w obszar uprawia-
nia nauki. 

Dziêkujê za rozmowê

Zale¿y nam na ludziach
g³odnych wiedzy
Z prorektorem do spraw studenckich, 
prof. Zbigniewem Pilarczykiem rozmawia Jolanta Lenartowicz 
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••Dlaczego studenci zagraniczni tak
niechêtnie podejmuj¹ studia na UAM?
Podobno w zesz³ym roku w ramach Pro-
gramu Erasmus na 896. studentów
wyje¿d¿aj¹cych do Poznania przyjecha³o...
zaledwie 155? 
- OdpowiedŸ na to pytanie jest z³o¿ona i nie

da siê wskazaæ jednego konkretnego powodu.
Problemów jest kilka. Pierwsz¹ grupê stanowi
brak odpowiedniej „reklamy”. Studenci 
z Europy Zachodniej po prostu nie znaj¹ naszej
oferty dydaktycznej. Dlatego pierwsz¹ i bardzo
wa¿n¹ okazj¹ do zaprezentowania UAM na
arenie miêdzynarodowej jest obecnoœæ
naszych studentów na uczelniach
zagranicznych. To jest œwietna reklama. Stu-
denci poznañskiej anglistyki dla przyk³adu s¹
na œwiecie natychmiast rozpoznawalni jako
osoby, które posiadaj¹ bardzo dobr¹ znajo-
moœæ jêzyka angielskiego, znakomicie orientu-
j¹ce siê w kwestiach jêzykoznawczych, liter-
aturoznawczych. A to ma du¿y wp³yw na
popularnoœæ uczelni, a tym samym mo¿e
przek³adaæ siê na liczbê chêtnych do podjêcia
studiów na UAM. 

Kolejnym powodem tak du¿ej dysproporcji
jest, niestety, niemo¿noœæ uzyskania informacji
o ofercie dydaktycznej na UAM. Na uniwer-
syteckiej stronie internetowej powinny byæ
dostêpne w jêzyku angielskim informacje
dotycz¹ce programów nauczania na wszyst-
kich wydzia³ach. Niestety, nie wszêdzie jest to
jeszcze mo¿liwe. Wiêkszoœæ przedmiotów na
UAM jest nauczana w jêzyku polskim, a nie
jest to jêzyk popularny w innych krajach
Europy i œwiata. Myœlê, ¿e jest to podstawowa
bariera. 

••Czy s¹ jakieœ pomys³y na „umiêdzynaro-
dowienie” studiów na UAM?
- Musimy przygotowaæ pe³n¹ ofertê dydak-

tyczn¹ w jêzyku angielskim. Jeœli student chce
spêdziæ u nas semestr, to musimy mu zag-
warantowaæ, ¿e bêdzie mia³ okazjê uzyskaæ w
trakcie studiów wymagan¹ liczbê 30. punk-
tów ECTS. 

Tak¹ ofertê chcemy przygotowaæ na nowy
rok akademicki. Zamierzamy te¿ zachêciæ do
studiowania u nas studentów z krajów
by³ego Zwi¹zku Radzieckiego i Ba³kan.
Myœlimy w najbli¿szym czasie o podjêciu
bardzo powa¿nych rozmów z Uniwersyteta-
mi w Wilnie i we Lwowie. To mo¿e stworzyæ
mo¿liwoœci wymiany du¿ej liczby grup stu-
denckich. Dla studentów z Bia³orusi, Ukrainy,
Mo³dawii Polska jest bardzo atrakcyjnym
miejscem na studiowanie. Ponadto nale¿a³o-

by podnieœæ atrakcyjnoœæ kursów uniwer-
syteckich. Podam przyk³ad: na Uniwersytecie
Medycznym studiuje oko³o 1000 studentów
zagranicznych. Powodem tak du¿ego zain-
teresowania tymi studiami jest dobry pakiet
zajêæ, który uzyska³ miêdzynarodow¹ akredy-
tacjê i pozwala m.in. na kontynuacje nauki w
USA. To zachêca do nauki w Poznaniu, gdzie
studia s¹ prawie trzykrotnie tañsze ni¿ w
Europie Zachodniej. Naszym zadaniem
bêdzie wypracowanie podobnego pakietu.
W moim mniemaniu nasze wydzia³y przyrod-
nicze, w nowych warunkach lokalowych w
kampusie Morasko daj¹ takie mo¿liwoœci,
aby wypromowaæ nasze „sciences”. Powin-
niœmy spojrzeæ na ten „³añcuch pokarmowy”
uniwersytetów europejskich i znaleŸæ tam
swoje miejsce. Jasne, ¿e nie mo¿emy
konkurowaæ z Cambridge, z uznanymi insty-
tutami fizyki w Szwajcarii, ale mo¿emy œmi-
a³o zgodziæ siê, aby ktoœ u nas studiowa³
przez 3 lata na pierwszym stopniu, a na kolejne
lata studiów przeniós³ siê na uczelnie
zachodnioeuropejskie. Jeœli uda nam siê do
tego namówiæ studentów z zagranicy, to
bêdzie wielki sukces.

••Jakie korzyœci mo¿e przynieœæ planowane
utworzenie etatu naukowo-badawczego?
- Dla Uniwersytetu stworzenie takiego

etatu jest korzystne w dwójnasób. Projekty
badawcze zapewniaj¹ zewnêtrzne finan-
sowania z funduszy pañstwowych lub z
UE. Na potrzeby danego projektu mo¿na
zakupiæ aparaturê potrzebn¹ do
przeprowadzenia badañ, komputery, które
po realizacji projektu zostan¹ na Uniwer-
sytecie. Ponadto wszystkie jednostki
naukowo-badawcze oceniane s¹ wed³ug
punktacji, która znajduje swoje odzwier-
ciedlenie w rankingu. Na oceny sk³ada siê
liczba punktów uzyskanych za publikacje.
Oczywiœcie, liczba ta uzale¿niona jest od
rangi periodyku czy wydawnictwa, w
którym praca naukowa siê ukaza³a. Aby
przygotowaæ artyku³ dla bardzo dobrego
czasopisma trzeba temu poœwiêciæ du¿o
czasu. W naukach przyrodniczych
rozpoczyna siê seriê badañ, po których
mo¿liwe jest napisanie jednego lub serii
publikacji. W naukach humanistycznych
jest to jeszcze bardziej skomplikowane 
i czasoch³onne. Te prace wymagaj¹
du¿ego zaanga¿owania, koncentracji, ale
tak¿e dyskusji w gronie wspó³pracown-
ików. Obni¿enie pensum do minimum
pozwoli³oby na ca³kowite poœwiêcenie siê

pracy nad projektem, a tym samym na
wyprodukowanie lepszych publikacji 
i uzyskanie dla Uniwersytetu wiêkszej licz-
by punktów w rankingach ministerialnych,
od których z kolei zale¿y finansowanie na
dzia³alnoœæ bie¿¹c¹. 

Idealnie by³oby zostawiæ w ramach etatu
naukowo-badawczego tak¹ liczbê godzin
dydaktycznych, aby mog³y odbywaæ siê semi-
naria magisterskie czy zak³adowe. Poniewa¿
ide¹ Uniwersytetu jest nauczanie na podstawie
w³asnych prac badawczych, osoba prowadz¹-
ca badania mog³aby informowaæ swoich sem-
inarzystów: magistrantów i doktorantów o
swoich pracach. Z tego p³ynie kolejna korzyœæ,
poniewa¿ osoby wspó³pracuj¹ce, s³uchacze
tych seminariów mogliby wyniki tych badañ
wykorzystaæ we w³asnych projektach badaw-
czych. Jest to próba zainstalowania rozwi¹zañ,
zgodnych z ide¹ Humboldta o bliskim pow-
i¹zaniu pomiêdzy badaniami a dydaktyk¹.
Chcemy goniæ krajow¹ czo³ówkê - Uniwersytet
Warszawski, Uniwersytet Jagielloñski. Aby nam
siê to uda³o, musimy mieæ te¿ miêdzy innymi
takie instytucje.

Dziêkujê za rozmowê

Prorektor
ds. Nauki i Wspó³pracy Miêdzynarodowej
prof. dr hab. Jacek Witkoœ

tel.: (0 61) 829 43 67
e-mail: wjacek@amu.edu.pl 
Dni i godziny przyjêæ:
œrody i pi¹tki godz. 11.00-13.00

ZAKRES KOMPETENCJI: 
••Planowanie i koordynacja badañ

naukowych, 
••Wspó³praca miêdzynarodowa, miêdzyna-

rodowe programy badawcze (z wyj¹tkiem
programów UE), 

••Wspó³praca naukowa z uczelniami miasta
Poznania, 

••Aparatura naukowo-badawcza, laboratoria
uczelniane, miêdzywydzia³owe i inne jed-
nostki badawcze, 

••Nadzór nad centrami badawczymi, 
••Nadzór nad Centrum Edukacji Miêdzynaro-

dowej, 
••Nadzór nad dzia³alnoœci¹: Biblioteki Uni-

wersyteckiej, Wydawnictwa Naukowego
UAM, Ogrodu Botanicznego UAM 
oraz Archiwum UAM. 

Chcemy goniæ czo³ówkê

Z prorektorem ds. nauki i wspó³pracy miêdzynarodowej, 
prof. dr. hab. Jackiem Witkosiem rozmawia Magdalena Zió³ek
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Magnificencjo, Szanowny Panie Rektorze,
Wysoki Senacie,
Wielce Szanowni Pañstwo, cz³onkowie

wspólnoty akademickiej Uniwersytetu 
im. Adama Mickiewicza oraz dostojni Goœcie

Otwieraj¹c uroczyst¹ inauguracjê roku aka-
demickiego 2008/2009 dziêkujê Pañstwu za
przyjêcie zaproszenia do udzia³u w tym trady-
cyjnym œwiêcie akademickim.

Zdajê sprawê 
Dzisiejsza uroczystoœæ ma charakter szczegól-
ny, jest ona bowiem dope³nieniem
zakoñczenia kadencji 2005-2008 w³adz aka-
demickich. St¹d zaszczyt powitania Pañstwa
nale¿y siê Jego Magnificencji, aktualnemu Rek-
torowi naszej uczelni, Profesorowi Bronis³a-
wowi Marciniakowi. Przed tym jednak pragnê
przedstawiæ sprawozdanie z dzia³alnoœci Uni-
wersytetu w roku akademickim 2007/2008.

W tym czasie mia³y miejsce wa¿ne
wydarzenia na niwie pañstwowej, regionalnej
i uczelnianej.
•Odby³y siê wybory parlamentarne, 

w wyniku których cz³onkowie naszej wspól-
noty akademickiej odnieœli du¿e sukcesy:

•Prof. Marek Zió³kowski zosta³ wicemarsza³-
kiem Senatu, a profesor Jadwiga Rotnicka
senatorem RP,

•Pañstwo: mgr in¿. Pawe³ Arndt, dr Agniesz-
ka Koz³owska-Rajewicz i dr Dariusz Lipiñski
zostali pos³ami na Sejm RP.

•W grudniu 2007 roku Polska sta³a siê
cz³onkiem grupy Schengen.

•Wiosn¹ 2008 roku odby³y siê wybory 
do organów Rady Nauki.
W ich wyniku do grona 28 cz³onków

Komisji ds. Badañ wesz³o 6 profesorów naszej
uczelni (z Uniwersytetu Warszawskiego - 2, z
Uniwersytetu Jagielloñskiego - 1), a do innych
organów tej Rady pani minister powo³a³a kole-
jnych 2 profesorów.
•Rok akademicki 2007/2008 by³ pierwszym

rokiem obowi¹zywania nowego statutu
naszej uczelni, zgodnie z nim przeprowa-
dzono wiosn¹ br. wybory organów jed-
noosobowych i kolegialnych wszystkich
szczebli.

•Senat powo³a³ nowy, 14. Wydzia³ Nauk
Politycznych i Dziennikarstwa.

•Cz³onkiem Trybuna³u Stanu zosta³ wybrany
pan profesor Andrzej Szwarc, a stanowisko
sekretarza stanu w Ministerstwie Nauki i
Szkolnictwa Wy¿szego sprawowa³ prof. Ste-
fan Jurga.

•Obydwaj wymienieni profesorowie zostali
wyró¿nieni godnoœci¹ doktora honoris causa: 
prof. A. Szwarc - Uniwersytetu Europe-

jskiego Viadrina
prof. S. Jurga - Uniwersytetu Warmiñsko-

Mazurskiego.

Z naukow¹ aktywnoœci¹ 
W roku akademickim 2007/2008 toczy³a siê 
w naszej uczelni praca wynikaj¹ca z podsta-
wowych zadañ Uniwersytetu, prowadzone
by³y badania naukowe i kszta³cenie. 

Aktywnoœæ naukowa pracowników UAM
zaowocowa³a oko³o 5300. publikacjami, 
z których prawie 200 opublikowanych zosta³o
za granic¹. Wœród publikacji znajduje siê nieco
ponad 300 ksi¹¿ek, czêsto bardzo wa¿nych
jak np. pozycja „Prawo prasowe z komen-
tarzem”, którego autorem jest prof. Jacek
Sobczak.

W minionym roku realizowano 292 projek-
ty badawcze, finansowane przez Ministerstwo
Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego na kwotê oko³o
40. mln z³otych oraz 32 projekty zagraniczne 
i zamawiane na kwotê oko³o 17. mln z³otych.

W okresie od 1 paŸdziernika 2007 do koñca
wrzeœnia br. przeprowadzono ³¹cznie 225
przewodów doktorskich oraz 59 przewodów
habilitacyjnych, a 25 osób otrzyma³o tytu³y
profesorskie. Dla porównania podam, ¿e jest
to wiêcej ni¿ w roku 2003: odpowiednio o 15
przewodów doktorskich i o 20 przewodów
habilitacyjnych oraz 15 tytu³ów naukowych
profesora. Natomiast w stosunku do roku
2005 - odpowiednio 5 przewodów doktors-
kich, 10 przewodów habilitacyjnych 
i 8 tytu³ów naukowych profesora wiêcej. 

Silni - studentami 
W roku 2003 studiowa³o na naszej uczelni
48400 studentów (na 37. kierunkach), w roku
2005 - 53500 studentów, a w bie¿¹cym roku
akademickim rozpoczyna studia oko³o 50000
osób, a wiêc oko³o 3 tysiêcy mniej ni¿ w roku
2005 (na 45. kierunkach).

Dodaæ trzeba, ¿e drastyczne zmniejszenie
liczby studentów dotyczy studiów nie-
stacjonarnych oraz - co dziwne - studiów
stacjonarnych II stopnia.

Cenimy natomiast to, ¿e wzros³a do oko³o
tysi¹ca liczba studentów odbywaj¹cych czêœæ
studiów za granic¹.

Zmniejszaj¹c¹ siê liczbê studiuj¹cych w pier-
wszym stopniu rekompensuje liczba s³uchaczy
studiów podyplomowych. W minionym roku
by³o ich ponad 5 tysiêcy, w tym du¿a czêœæ
korzystaj¹ca ze œrodków Europejskiego Fun-
duszu Spo³ecznego. Bardzo dziêkujê kierow-
nictwu poszczególnych wydzia³ów i instytutów
za aktywnoœæ w organizowaniu tych studiów. 

30 czerwca br. na Uniwersytecie im. Adama
Mickiewicza zatrudnionych by³o ³¹cznie 4787
osób, w tym 2811 nauczycieli akademickich, a
wœród nich 768 osób ze stopniem naukowym
doktora habilitowanego. Od 1 paŸdziernika
2007 roku wzros³a liczba zatrudnionych o 79
osób, g³ównie nauczycieli akademickich.
Obecnie na 10. nauczycieli akademickich przy-
pada 7 osób, to bardzo „wyœrubowana” 
proporcja, bo na wielu innych uczelniach 
na 10. nauczycieli przypada 10. innych pra-
cowników .

Inauguracja roku sk³ania do przywo³ania
pamiêci tych, którzy odeszli w minionym roku
na zawsze z naszej wspólnoty. 

Dzisiaj 
dope³niam 
swoj¹ s³u¿bê 
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Miniony rok akademicki zaowocowa³ m.in.
sfinalizowaniem starañ o stworzenie stabil-
nych prawnych, organizacyjnych i finan-
sowych podstaw studiów doktoranckich.
Zakoñczono prace nad regulaminem i progra-
mami tych studiów oraz pozyskano œrodki na
zwiêkszenie liczby stypendiów. Aktualnie
stacjonarne studia doktoranckie odbywa
ponad 1300 osób, z których 82% otrzymuje
stypendia doktoranckie. Zarówno odsetek
otrzymuj¹cych stypendia, jak ich kwota s¹
najwy¿sze wœród uniwersytetów polskich.
Czêœæ doktorantów korzysta te¿ ze stypen-
diów socjalnych i za dobre wyniki w nauce.
Warto dodaæ, ¿e wzros³a liczba sponsorów
zasilaj¹cych fundusz stypendialny. Obok Fun-
duszu im. Rodziny Kulczyków mamy stypendia
profesora W³adys³awa Kuraszkiewicza, profe-
sora Janusza Pajewskiego oraz Fundacji Uni-
wersytetu im. Adama Mickiewicza.

Pod nowymi dachami
Truizmem jest stwierdzenie, ¿e wyniki naszej
pracy w du¿ym stopniu zale¿ne s¹ od warunk-
ów, w których ta praca jest prowadzona. Dzia-
³ania na rzecz poprawy tych warunków
przynosz¹ efekty widoczne z perspektywy kilku
lat, bowiem wymagaj¹ prac d³ugofalowych. 

W ci¹gu kadencji 2005-2008 (podobnie jak
w kadencji poprzedniej) anga¿owaliœmy na te
cele œrodki pochodz¹ce z bud¿etu pañstwa - w
tym zw³aszcza zwi¹zane z uchwalonym 22
lipca 2004 roku przez Parlament programem
wieloletnim „Uniwersytet im. Adama Mic-
kiewicza w Poznaniu 2004-2011”, ze œrodków
Zintegrowanego Programu Operacyjnego Roz-
woju Regionalnego, którym zarz¹dza Zarz¹d
Województwa Wielkopolskiego oraz ze œrod-
ków w³asnych. W ka¿dym z lat od 2005 do
2008 anga¿owano co najmniej 70 mln z³otych
na poprawê bazy lokalowej uczelni. Efekty tych
i poprzednich dzia³añ s¹ uwidocznione w
broszurze pt. „Nowa architektura obszarów
uniwersyteckich”, któr¹ znaleŸli Pañstwo na
swoich miejscach. Nie bêdê zatem ich
wymienia³. Wymieniê tylko najwa¿niejsze
remonty, które w ostatniej kadencji wykonal-
iœmy lub które s¹ wykonywane: 

- gruntowny remont Collegium Maius,
- gruntowny remont Auli Uniwersyteckiej,
- gruntowny remont D. S. „Zbyszko”,
- gruntowny remont Domu Pracy Twórczej

w Obrzycku,
- remont Collegium Minus, 
- remont zwolnionych pomieszczeñ na

„kampusie Szmarzewskim” i inne.
£¹czna powierzchnia wymienionych w

ostatnich latach dachów (Collegium Maius,
Aula Uniwersytecka, Collegium Minus, Col-
legium Iuridicum, D. S. „Hanka” i Biblioteka
Uniwersytecka) przekracza 2 ha.

Systematyczne dzia³ania prowadzone na
naszej uczelni od kilku kadencji doprowadzi³y
do tego, ¿e w wywiadach udzielonych „¯yciu
Uniwersyteckiemu” 7. aktualnych dziekanów
wydzia³ów Uniwersytetu (a wiêc dok³adnie
po³owa) oœwiadcza, ¿e rozpoczynaj¹ rok aka-

demicki w znakomitych warunkach
lokalowych. 

A dodaæ trzeba, ¿e lada dzieñ rozpocznie siê
budowa Wydzia³u Chemii oraz Wydzia³u
Prawa i Administracji. Wznoszona jest te¿
ogromna sala sportowa na Morasku oraz sala
koncertowa i pomieszczenia naukowo-dydak-
tyczne Wydzia³u Pedagogiczno-Artystycznego. 

Do zabezpieczenia mo¿liwoœci prowadzenia
dalszej dzia³alnoœci inwestycyjnej du¿e znacze-
nie ma te¿ to, ¿e w ci¹gu ostatnich lat Uniwer-
sytet naby³ grunty o ³¹cznej powierzchni ponad
50 ha.

Wraz z rozbudow¹ rozwija³a siê te¿ infra-
struktura systemu informatycznego Uniwersyte-
tu. Przed rokiem nowe pomieszczenia uzyska³
Oœrodek Informatyki, wszystkie wydzia³y korzy-
sta³y z Uniwersyteckiego Systemu Obs³ugi Stu-
dentów oraz nast¹pi³ znacz¹cy postêp we
wdra¿aniu zintegrowanego systemu AXAPTA,
wspomagaj¹cego zarz¹dzanie uczelni¹.

Spraw¹ przysz³oœci jest zdyskontowanie
polepszaj¹cych siê warunków pracy i stu-
diowania poprzez wygrywanie rywalizacji o
studentów. Obok przyczyn demograficznych
istotn¹ rolê w „zagospodarowaniu” kandy-
datów na studia odgrywaj¹ uczelnie niepu-
bliczne. Nie mo¿na te¿ nie dostrzegaæ, ¿e stale
rosn¹ca ich liczba oraz to, ¿e coraz intensy-
wniej zabiegaj¹ o uprawnienia magisterskie
wynika z udzia³u pracowników naszej uczelni.
A przecie¿ liczba studentów decyduje o mo¿li-
woœciach zatrudnienia nowych, czêsto bardzo
zdolnych i znakomicie przygotowanych do
pracy naukowo-dydaktycznej pracowników.
W tym przecie¿ le¿y si³a uczelni.

Warto te¿ zapytaæ, kiedy ziœci siê
zapowiadana wielokrotnie mo¿liwoœæ prze-
chodzenia profesorów w stan spoczynku?

Szanowni Pañstwo,
przez ostatnie 6 lat mia³em - z woli Pañstwa -
zaszczyt przewodzenia naszej uniwersyteckiej
wspólnocie. Jeszcze raz dziêkujê za powierze-
nie mi tej roli.

By³ to dla mnie czas wytê¿onej pracy, po³¹cz-
onej ze œwiadomoœci¹ o odpowiedzialnoœci,
jaka na mnie spoczywa. W pe³nieniu tej
zaszczytnej s³u¿by Uniwersytetowi wiele osób
mnie wspomaga³o. Pragnê za to bardzo
serdecznie podziêkowaæ. Dziêkujê Senatowi
akademickiemu obydwu kadencji, dziêkujê
Pañstwu Dziekanom i Radom Wydzia³ów 
i innych jednostek, szerokiemu gronu profe-
sorów oraz pozosta³ym nauczycielom aka-
demickim. Dziêkujê kierownictwu i pracow-
nikom administracji uniwersyteckiej (w tym
Paniom z Biura Rektora), pracownikom bib-
liotecznym, naukowo- i in¿ynieryjno-tech-
nicznym oraz pracownikom obs³ugi.

Szczególne s³owa podziêkowañ kierujê do
Pani Profesor S³awomiry Wronkowskiej-
Jaœkiewicz i Panów Profesorów: Marka Krê-
glewskiego, Bronis³awa Marciniaka, Bogus³awa
Mroza, Kazimierza Przyszczypkowskiego, Bog-
dana Walczaka i Janusza Wiœniewskiego za ¿ycz-

liw¹ ze mn¹ wspó³pracê i owocne oraz bardzo
ofiarne wype³nianie zadañ prorektorów, a jed-
noczeœnie s³u¿enie mi m¹dr¹ rad¹ i wyrêczanie
mnie w wielu dzia³aniach. Równie¿ gor¹co
pragnê podziêkowaæ Panom Rektorom i
Prorektorom poprzednich kadencji, od których
uczy³em siê „rektorowania” i na których wspar-
cie zawsze mog³em liczyæ.

Dziêkujê kierownictwu obydwu zwi¹zków
zawodowych, dzia³aj¹cych na naszej uczelni, 
z którymi zgodnie wspó³pracowaliœmy 
w rozwi¹zywaniu spraw pracowniczych.

I w koñcu dziêkujê tym, którzy s¹ „sol¹”
Uniwersytetu: kilkudziesiêciu tysi¹com studen-
tów za to, ¿e swoj¹ postaw¹ i zaan-
ga¿owaniem, a tak¿e trosk¹ o dobre imiê swo-
jej Almae Matris stale wzmacniali moje
przekonanie, ¿e warto dla nich nie szczêdziæ
wysi³ku i ¿e oni pomno¿¹ to, co od nas otrzy-
mali. Dziêkujê przedstawicielom studentów
tworz¹cych Samorz¹d i Parlament, zrzesz-
onych w Klubie Uczelnianym AZS, w Ko³ach
Naukowych i innych grupach.

Zawsze odpowiadali pozytywnie na nasze,
na moje proœby, zawsze mo¿na by³o na nich
liczyæ. I oni te¿ sprawiali najwiêksza radoœæ
swoimi osi¹gniêciami. Dziêkujê Stowarzysze-
niu Absolwentów Uniwersytetu w Poznaniu,
rozsianym po ca³ym œwiecie, ale pamiêtaj¹cym
o swojej uczelni.

Proszê o przyjêcie moich gor¹cych podziê-
kowañ parlamentarzystów wielkopolskich,
którym zawdziêczamy wiele naszych inwesty-
cji. Dziêkujê kierownictwom resortów, którym
podlegaliœmy (Ministerstwo Edukacji i Sportu,
Komitet Badañ Naukowych, Ministerstwo
Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego). Dziêkujê bardzo
kolejnym Panom Wojewodom Wielkopolskim,
kolejnym Panom Marsza³kom i zarz¹dom
Województwa Wielkopolskiego, dziêkujê
zarz¹dowi miasta Poznania, dziêkujê w³adzom
samorz¹dowym powiatów, miast i gmin
wielkopolskich. Wszyscy dawali dowody tego,
¿e uznaj¹ Uniwersytet za uczelniê zrodzon¹ 
z woli i wysi³ku Wielkopolan. Dziêkujê Ich Mag-
nificencjom Panom Rektorom uczelni aka-
demickich Poznania za harmonijn¹ wspó³pracê
na rzecz ca³ego œrodowiska.

Wyrazy podziêkowañ kierujê pod adresem
Wielkiego Kanclerza Wydzia³u Teologicznego,
Jego Ekscelencji Ks. Arcybiskupa Stanis³awa
G¹deckiego, Jego Ekscelencji Ks. Arcybiskupa
Henryka Muszyñskiego, Ich Ekscelencji Ksiê¿y
Biskupów w Poznaniu, GnieŸnie, Kaliszu,
Zielonej Górze i Koszalinie, a tak¿e hierarchów
Koœcio³ów prawos³awnego i protestanckiego.
Bardzo dziêkujê wszystkim duszpasterzom
akademickim z ojcem Janem Gór¹ na czele za
wspó³uczestnictwo w ¿yciu akademickim.
Dziêkujê te¿ od siebie i w imieniu tych z Pañst-
wa, którzy te podziêkowania podzielaj¹ - Opa-
trznoœci za wszechstronn¹ opiekê.

Dziêkuj¹c, ¿yczê ca³ej wspólnocie aka-
demickiej naszej uczelni wszelkiej pomyœlnoœci,
a ¿yczenia sk³adam na rêce JM Rektora, prof.
Bronis³awa Marciniaka, któremu za chwilê
bêdê mia³ zaszczyt przekazaæ insygnia w³adzy
rektorskiej. 
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Przemówienie inauguracyjne 2008/2009
Wysoki Senacie,
Dostojni Goœcie,
Drodzy Studenci,
Szanowni Pañstwo,
Przed chwil¹ odebra³em z r¹k mojego znakomitego

poprzednika, Profesora Stanis³awa Lorenca, insygnia w³adzy
rektorskiej - symbol uniwersyteckiej tradycji oraz widoczny znak
przyjêcia na siebie odpowiedzialnoœci za wszystkich cz³onków
wspólnoty akademickiej i dalsze losy ca³ej uczelni. Wraz 
z przyjêciem insygniów ten ciê¿ar odpowiedzialnoœci dos³ownie
i w przenoœni spocz¹³ na moich barkach.

Pragnê wyraziæ moj¹ wdziêcznoœæ ca³ej spo³ecznoœci aka-
demickiej za to, ¿e obdarzy³a mnie swoim zaufaniem 
i powierzy³a mi najwy¿sz¹ godnoœæ uniwersyteck¹. Bêdê siê
stara³ z ca³¹ moc¹ nie zawieœæ pok³adanego we mnie zaufania. 

Jestem przygotowany dobrze 
Ufam, i¿ jestem dobrze przygotowany do pe³nienia zaszczytnej
funkcji rektora Almae Matris Posnaniensis. Ca³e moje doros³e
¿ycie zwi¹za³em z Uniwersytetem, poczynaj¹c od studiów,
poprzez kolejne etapy awansu: doktorat, habilitacjê, tytu³ profe-
sora i stanowisko profesora zwyczajnego. Dziêki mojemu
doœwiadczeniu dydaktycznemu i organizacyjnemu znam proble-
my, z którymi boryka siê œrodowisko akademickie: pracownicy i
studenci. Dziêki kontaktom zagranicznym pozna³em struktury i
metody zarz¹dzania ró¿nymi typami uczelni wy¿szych na œwiecie.
Mam doœwiadczenie w zarz¹dzaniu UAM: przez dwie kadencje
pe³ni³em funkcjê prorektora ds. nauki i wspó³pracy miêdzynaro-
dowej, wczeœniej by³em prodziekanem Wydzia³u Chemii, a
wreszcie w minionej kadencji by³em przewodnicz¹cym Senackiej
Komisji Bud¿etu i Finansów. Jednoczeœnie jestem otwarty na
wszelkie postulaty pochodz¹ce od œrodowiska akademickiego,
których nadrzêdnym celem jest troska o dobro i rozwój naszej
uczelni. Równie¿ moja Rodzina: mój Ojciec, Ma³¿onka i troje
doros³ych dzieci - a tak¿e dwie wnuczki - udzieli³a mi bezwarun-
kowego wsparcia, które pozwoli mi skoncentrowaæ ca³¹ energiê
na pracy na rzecz naszego Uniwersytetu.

Witam Goœci
Jako gospodarz tej uroczystoœci, inauguruj¹cej jubileuszowy rok
akademicki 2008/2009 na Uniwersytecie im. Adama Mickie-
wicza, bardzo siê cieszê z tak licznie zgromadzonego grona Pañ
i Panów, naszych dostojnych goœci. 

Serdecznie witam 
> Wicemarsza³ka Senatu Rzeczypospolitej Polskiej, 

prof. Marka Zió³kowskiego.
Witam w³odarzy województwa wielkopolskiego 

i sto³ecznego miasta Poznania, a wœród nich:
> Piotra Florka - Wojewodê Wielkopolskiego,
> Marka WoŸniaka - Marsza³ka Województwa Wielkopolskiego,

> Ryszarda Grobelnego - Prezydenta miasta Poznania, 
> Jana Grabkowskiego - Starostê powiatu poznañskiego.

Witam Ich Ekscelencje Ksiê¿y Arcybiskupów: 
> Metropolitê Poznañskiego  Stanis³awa G¹deckiego -

Wielkiego Kanclerza Wydzia³u Teologicznego Uniwersytetu,
> Metropolitê GnieŸnieñskiego Henryka Muszyñskiego, 
> oraz ksiêdza biskupa Zdzis³awa Fortuniaka.
Witam Ich Magnificencje rektorów uczelni akademickich

Poznania:
> prof. Jacka Wysockiego - Rektora Uniwersytetu Medy-

cznego,
> prof. Grzegorza Skrzypczaka - Rektora Uniwersytetu Przy-

rodniczego,
> prof. Adama Hamrola - Rektora Politechniki Poznañskiej,
> prof. Mariana Goryniê - Rektora Akademii Ekonomicznej, 
> prof. Jerzego Smorawiñskiego - Rektora Akademii

Wychowania Fizycznego,
> prof. Bogumi³a Nowickiego - Rektora Akademii Muzy-

cznej,
> prof. Marcina Berdyszaka - Rektora Akademii Sztuk

Piêknych,
> oraz Prezydenta Europejskiego Uniwersytetu Viadrina we

Frankfurcie nad Odr¹ - dr. Guntera Pleugera, który dzisiaj
rozpoczyna sprawowanie swojego urzêdu.

Witam by³ych Rektorów uczelni poznañskich, a szczególnie
gor¹co witam by³ych Rektorów naszego Uniwersytetu:

> profesora Gerarda Labudê,
> profesora Benona Miœkiewicza,
> profesora Zbigniewa Radwañskiego,
> profesora Franciszka Kaczmarka,
> profesora Jacka Fisiaka,
> profesora Bogdana Marciñca,
> profesora Jerzego Fedorowskiego, 
> oraz profesora Stanis³awa Lorenca.
Bardzo serdecznie witam Parlamentarzystów reprezentuj¹-

cych Ziemiê Wielkopolsk¹ w Parlamencie Europejskim, w Sena-
cie i Sejmie Rzeczypospolitej (choæ wiemy, ¿e dziœ odbywa siê
posiedzenie Sejmu RP).

Witam cz³onków Korpusu Dyplomatycznego i Konsularnego.
Witam Prezesów i Dyrektorów instytucji naukowych i kultu-

ralnych.
Witam dzia³aczy samorz¹dowych: prezydentów miast,

starostów, burmistrzów i wójtów oraz radnych miasta
Poznania.

Witam duchownych, przedstawicieli instytucji pañstwowych,
s¹downictwa i przedsiêbiorstw.

Witam wszystkich zebranych tu profesorów i pracowników
Uniwersytetu, a szczególnie ciep³o studentów, a w tym tych,
którzy po raz pierwszy uczestnicz¹ w inauguracji roku aka-
demickiego. 

Pragnê poinformowaæ, ¿e podziêkowania za zaproszenie na
dzisiejsz¹ uroczystoœæ wraz z ¿yczeniami nades³ali m.in: Prezy-
dent, Premier, Marsza³ek Sejmu oraz Minister Nauki i Szkolnic-
twa Wy¿szego.

Wraz z przejêciem insygniów
wzi¹³em na barki 
ciê¿ar odpowiedzialnoœci 



Nasza dzisiejsza uroczystoœæ jest transmitowana za poœred-
nictwem Internetu - swoje pozdrowienia kierujê równie¿ do
internautów, którzy nas ogl¹daj¹.

W roku 90. urodzin 
Szanowni Pañstwo,
Drodzy Studenci,
Rozpoczynamy dziœ kolejny rok akademicki dzia³alnoœci

naszego Uniwersytetu. W maju 2009 r. bêdziemy œwiêtowaæ

90. urodziny Uczelni. Jesteœmy te¿ coraz bli¿ej Jubileuszu roku
2011, w którym obchodziæ bêdziemy 400-lecie tradycji aka-
demickich Poznania. 

Chcia³bym, aby rz¹dy nowej ekipy rektorskiej by³y twór-
cz¹ kontynuacj¹ rz¹dów poprzedników. Niech mi bêdzie
wolno w tym miejscu wyraziæ s³owa wdziêcznoœci ustêpu-
j¹cemu zespo³owi rektorskiemu, na czele z Panem Rek-
torem Profesorem Stanis³awem Lorencem, który przez
ostatnie lata oddawa³ swe si³y, energiê i zdolnoœci naszej
uczelni, przyczyniaj¹c siê do jej wspania³ego rozwoju.
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Dziêkujê, Panie Rektorze.
Tak jak poprzednicy, zdajemy sobie sprawê z donios³ej roli

Uniwersytetu we wspó³czesnym œwiecie. „Uniwersytet jest
powiernikiem europejskiej tradycji humanistycznej, nieustannie
d¹¿y do osi¹gniêcia wiedzy uniwersalnej; wype³niaj¹c swe
powo³anie przekracza on granice geograficzne i polityczne oraz
zaspokaja istotn¹ potrzebê wzajemnego poznania i oddzia³y-
wania ró¿nych kultur” - pisali autorzy Wielkiej Karty Uniwer-
sytetów Europejskich, og³oszonej w Bolonii.

Podzielamy równie¿ pogl¹d nieod¿a³owanego prof. Bro-
nis³awa Geremka, który z okazji 600-lecia odnowienia Uniwer-
sytetu Jagielloñskiego g³osi³, i¿ to „Uniwersytet i pañstwo
ponosz¹ odpowiedzialnoœæ za stan edukacji spo³eczeñstwa. (...)
To oznacza wzajemne zobowi¹zanie Uniwersytetu i pañstwa.
Uniwersytetu - ¿eby by³ znakomity w nauczaniu i w badaniu,
¿eby w³aœciwie odpowiada³ na wyzwanie czasu, ¿eby naucza³
odró¿niania prawdy od nieprawdy i dobra od z³a. Pañstwa -
¿eby szczodrze ³o¿y³o na Uniwersytet, bo to najbardziej ren-
towna ze wszystkich inwestycji i dlatego, ¿e jest to jego powin-
noœæ. Miejsce Polski w Europie - a tak¿e wielkoœæ, do której ma
prawo - od tego w³aœnie zale¿y”. 

Szanowni Pañstwo - nic dodaæ, nic uj¹æ.

Wielkie zadania - wielkie wyzwania 
Szanowni Pañstwo,
Drodzy Studenci,
Rok akademicki 2008/2009 na jednej z najlepszych polskich

uczelni - Uniwersytecie im. Adama Mickiewicza rozpoczyna
dzisiaj ponad 60-tysiêczna wspólnota, której dominuj¹c¹ czêœæ
stanowi oko³o 50-tysiêczna rzesza studentów. Nauczanie
prowadziæ bêdzie oko³o 3000 nauczycieli akademickich,
których wspieraæ bêdzie ponad 1300 doktorantów. 

Bêdziemy prowadziæ nauczanie na 145. kierunkach i specjal-
noœciach. Mamy od tego roku dwa nowe kierunki studiów: dzien-
nikarstwo i komunikacja spo³eczna oraz wschodoznawstwo.
Nowymi specjalnoœciami bêd¹: astronomia z informatyk¹,
astronomia i zastosowania sztucznych satelitów, fizyka ogólna,
na kierunku komunikacja europejska - specjalnoœæ ba³kanistyka
i specjalnoœæ medioznawstwo, na kierunku pedagogika 
- specjalnoœæ praca socjalna, resocjalizacja oraz wychowanie
przedszkolne i nauczanie pocz¹tkowe.

Rozpoczynamy bogatsi o nowy Wydzia³ - Nauk Politycznych
i Dziennikarstwa, usytuowany na Morasku. Budujemy Wydzia³
Chemii, Wydzia³ Prawa i Administracji, Bibliotekê Wydzia³u
Filologii Polskiej i Klasycznej, kompleks naukowo-dydaktyczny 
w Pile, obiekty dydaktyczne i salê koncertowo-konferencyjn¹ 
w Kaliszu oraz halê sportow¹ na Morasku.

Coraz lepsze warunki pracy i studiowania mobilizuj¹ nas 
do coraz bardziej ofiarnej i owocnej s³u¿by spo³eczeñstwu. 

Z dum¹ i wzruszeniem przypominam zdania, które
wypowiedzia³ Ojciec Œwiêty Jan Pawe³ II w Watykanie podczas
uroczystoœci nadawania Jego Œwi¹tobliwoœci Doktoratu
Honoris Causa naszego Uniwersytetu: „Œrodowisko naukowe,
jakie siê wytworzy³o wokó³ Uniwersytetu w Poznaniu, postrze-
ga³em jako wa¿ne centrum kszta³towania szeroko pojêtej kul-
tury naszego Narodu. Jak nie przypomnieæ w tym momencie
s³ów, jakie wypowiedzia³ Adam Poszwiñski podczas uroczystoœ-
ci otwarcia Uniwersytetu w 1919 roku: pragniemy, aby ze
szko³y tutejszej wychodzili nie tylko dzielni zawodowcy, ale oby-
watele o sercu i duchu narodowym, obywatele o najszczyt-
niejszym pojêciu s³u¿by obywatelskiej, którzy na swój zawód
patrzeæ bêd¹ jako na s³u¿bê dla narodu”.

Stoj¹ zatem przed nami i wielkie zadania i wielkie wyzwania,
takie jak: ni¿ demograficzny, coraz wiêksza konkurencyjnoœæ na
rynku edukacyjnym i badawczym - ju¿ nie tylko krajowym - czy
koniecznoœæ dalszego umiêdzynarodowienia nauki i dydaktyki. 

Jestem przekonany, ¿e dziœ nie wystarczy intuicyjne

rozwi¹zywanie tych problemów, trzeba dokonaæ przemode-
lowania systemu zarz¹dzania, by wprowadziæ rozdzia³
zarz¹dzania na strategiczne i bie¿¹ce. Temu bêdzie s³u¿yæ
pierwsze wa¿ne zadanie, jakie postawi³ sobie zespó³ rektors-
ki a wiêc przygotowanie strategii rozwoju uczelni na lata
2009-2012. 

Cztery wa¿ne elementy tej strategii to: badania na œwia-
towym poziomie, nowoczesna dydaktyka, wdro¿enie wyników
badañ do praktyki gospodarczej i zintegrowanie œrodowiska
uczonych, zarówno na Uniwersytecie, jak i w œrodowisku poz-
nañskim, wielkopolskim i krajowym. Jak przekuæ te wytyczne na
realne zadania? Pomo¿e nam w tym strategia rozwoju, czyli
zestaw celów ogólnych (strategicznych), celów bardziej
szczegó³owych (operacyjnych) i dzia³añ, s³u¿¹cych ich realizacji,
wytyczonych bardzo konkretnie, z zamierzonym czasem ich
osi¹gniêcia. Przyst¹piliœmy ju¿ do przygotowania projektu misji
Uniwersytetu, bêd¹cej deklaracj¹ programow¹ uczelni oraz
strategii jej rozwoju. Projekty obu dokumentów poddamy
spo³ecznej dyskusji, a nastêpnie wniesiemy pod obrady Senatu.
Streszczenie misji oddaj¹ nastêpuj¹ce s³owa: 

Uniwersytet im. Adama Mickiewicza w Poznaniu, bêd¹cy
czêœci¹ Poznania, Polski i Europy, czerpi¹c z tradycji patrzy 
w przysz³oœæ, silny jednoœci¹ badañ i kszta³cenia, poszerza
wiedzê o otaczaj¹cym œwiecie, tworzy elity ¿ycia gospodar-
czego i spo³ecznego oraz kszta³tuje dziedzictwo kulturowe.

Wierzymy, ¿e wyraŸne wytyczenie celów uczelni na najbli¿sz¹
kadencjê pozwoli nam pe³niej realizowaæ misjê nowoczesnego
Uniwersytetu.

Kolejnym kluczowym zamierzeniem na rozpoczynaj¹cy siê
rok akademicki jest aktualizacja programu inwestycyjnego Uni-
wersytetu, zmierzaj¹ca do rewaloryzacji œrodków z bud¿etu
centralnego, przeznaczonych na program wieloletni „Uniwer-
sytet im. Adama Mickiewicza 2004-2011” oraz pozyskanie
œrodków ze Ÿróde³ zewnêtrznych. Bardzo chcia³bym zachowaæ
dotychczasowy rozmach inwestycyjny, by ka¿dy cz³onek naszej
„Universitas” studiowa³ i pracowa³ w podobnych, dobrych
warunkach, na miarê XXI wieku.

Nastêpnym wa¿nym przedsiêwziêciem na nadchodz¹ce dni
bêdzie organizacja, w maju przysz³ego roku, Obchodów
Jubileuszu 90-lecia Uniwersytetu. Przygotowane s¹ wstêpne
propozycje jubileuszowych imprez, a wœród nich uroczysty
przemarsz - w togach - Senatów uczelni poznañskich z Katedry
Poznañskiej do Auli Uniwersyteckiej oraz wspólne posiedzenie
Senatów wraz z inscenizacj¹ historyczn¹ upamiêtniaj¹c¹ dzieñ
za³o¿enia naszej uczelni.

W³adze rektorskie postawi³y przed sob¹ na obecny rok aka-
demicki szereg szczegó³owych zamierzeñ w czterech wa¿nych
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obszarach dzia³alnoœci uczelni: w obszarze badañ naukowych,
kszta³cenia, zarz¹dzania oraz relacji z otoczeniem.

W obszarze badañ naukowych chcemy: doprowadziæ do ich
intensyfikacji poprzez wypracowanie prawnych i organizacyjnych
ram systemu ich wspierania, poprzez wspieranie projektów
miêdzynarodowych, a tak¿e poprzez dzia³aj¹ce centra uniwer-
syteckie. Zbudujemy system zarz¹dzania w³asnoœci¹ intelektualn¹
oraz wzmocnimy wspó³pracê badawcz¹ z uczelniami Poznania. 

W sferze kszta³cenia zak³adamy: ewaluacjê jakoœci kszta³ce-
nia na Uniwersytecie i opracowanie wewnêtrznego systemu
zapewnienia jakoœci, opracowanie koncepcji makrokierunków
w ramach planowanej Szko³y Nauk Przyrodniczych i Œcis³ych
oraz Szko³y Nauk Humanistycznych i Spo³ecznych. Zmierzamy
do wiêkszej internacjonalizacji, a tak¿e informatyzacji kszta³ce-
nia. Wprowadzimy mo¿liwoœæ nauki jêzyków obcych 
- a szczególnie jêzyka angielskiego - przez ca³y okres studiów 
i umo¿liwimy rozwój przedsiêbiorczoœci studenckiej. Mamy na
celu równie¿ przygotowanie programu budowy i wykorzysta-
nia infrastruktury wspomagaj¹cej studiowanie, w tym obiektów
sportowych, klubów studenckich, akademików.

W obszarze zarz¹dzania: dwa najwa¿niejsze zamierzenia
wymieni³em wczeœniej. To przygotowanie i przyjêcie dokumen-
tów programowych uczelni - misji i strategii rozwoju na lata
2009-2012, a tak¿e aktualizacja programu inwestycyjnego Uni-
wersytetu. Ponadto pragniemy wypracowaæ zasady spójnego
zarz¹dzania kadrami wszystkich szczebli, usprawniæ pracê
administracji centralnej i wydzia³owej, a tak¿e aktywnie w³¹czyæ
spo³ecznoœæ akademick¹ do wspó³zarz¹dzania uczelni¹. By
wspomóc zarz¹dzanie - zamierzamy powo³aæ gremia doradcze
w³adz uczelni. Mamy na celu budowê sprawnego systemu
pozyskiwania funduszy europejskich, usprawnienie systemu
zamówieñ publicznych oraz dalszy rozwój systemu bib-
liotecznego. 

Bior¹c pod uwagê relacje Uniwersytetu z otoczeniem
zak³adamy: rozszerzenie œrodowiskowej wspó³pracy badaw-
czej, dydaktycznej i organizacyjnej, szczególnie w ramach dzi-

a³añ Kolegium Rektorów Miasta Poznania. Wprowadzimy pro-
gram otwarcia uczelni na œwiat gospodarczy, pragniemy
równie¿ zacieœnienia wiêzi ze spo³eczeñstwem Poznania 
i Wielkopolski.

Podzielmy siê odpowiedzialnoœci¹ 
Szanowni Pañstwo,
G³êboko wierzê, ¿e spo³ecznoœæ akademicka zechce wzi¹æ

wspó³odpowiedzialoœæ za kszta³t Uniwersytetu i nasze wspólne
zamierzenia wkrótce przyjm¹ kszta³t zrealizowanych dzie³. 

Na zakoñczenie chcia³bym raz jeszcze podziêkowaæ osobiœcie
Panu Rektorowi Stanis³awowi Lorencowi, który dziœ ¿egna siê z
urzêdem rektorskim. Niech mi bêdzie wolno wrêczyæ mojemu
znakomitemu poprzednikowi miniaturê ³añcucha rektorskiego.
£añcuch jest odwiecznym symbolem w³adzy i dostojeñstwa.
Nasz ³añcuch rektorski, wiekiem równy Uniwersytetowi,
wyobra¿a szeœæ wydzia³ów, które mia³y na pocz¹tku tworzyæ
uczelniê. £añcuch ma jednak tak¿e inn¹ symbolikê. £añcuchem
mo¿na kogoœ przykuæ, zwi¹zaæ z czymœ na trwa³e. Ka¿dy rektor
jest na zawsze i na wiele sposobów zwi¹zany ze swoj¹ uczelni¹.
Pan, czcigodny Panie Rektorze, bêdzie ju¿ zawsze zwi¹zany z
histori¹ naszego Uniwersytetu, dziêki swoim licznym zas³ugom.
Bardzo liczymy na dalsz¹, owocn¹ wspó³pracê.

Na zakoñczenie chcia³bym ca³ej wspólnocie akademickiej
¿yczyæ pomyœlnego roku. Pracownikom naukowym -
donios³ych osi¹gniêæ w nauce i œwietnych rezultatów w kszta³-
ceniu. Studentom ¿yczê znakomitych wyników w ich studiach
i radoœci prze¿ywania najpiêkniejszych lat ich ¿ycia. Niech nasz
Uniwersytet rozkwita harmonijn¹ wspó³prac¹ mistrzów 
i uczniów - profesorów i studentów - w d¹¿eniu do
odwiecznych idea³ów Prawdy, Piêkna i Dobra.

Otwieram rok akademicki 2008/2009 
na Uniwersytecie im. Adama Mickiewicza.

Quod bonum, felix, faustum, fortunatumque sit!
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T
adeusz Witczak to budz¹cy zachwyt studentów
wyk³adowca, to budz¹cy respekt egzaminator -
surowy, wymagaj¹cy, ale zawsze niezwykle uprzejmy
i niezwykle sprawiedliwy. To inspiruj¹cy 
promotor wielu rozpraw magisterskich i doktorskich, 

mistrz m³odych profesorów. (…) Otoczony prawdziwym 
szacunkiem, ciesz¹cy siê uznaniem naszego œrodowiska, 
postrzegany jako niekwestionowany autorytet naukowy 
i dydaktyczny, jako stra¿nik poziomu i gwarant jakoœci poz-
nañskiej polonistyki - tak mówi³ o tegorocznym laureacie
najwy¿szego wyró¿nienia Uniwersytetu im. A. Mickiewicza
„Palmae Universitatis Studiorum Posnaniensis” dziekan Wydzia³u
Filologii Polskiej i Klasycznej, prof. Tomasz J. Pokrzywniak pod-
czas inauguracji roku akademickiego, kiedy tradycyjnie
wrêczane s¹ „Palmy”. Tym razem inauguracja mia³a szczególnie
uroczysty charakter ze wzglêdu na ceremoniê przekazania
insygniów w³adzy rektorskiej przez dotychczasowego Rektora
UAM, prof. Stanis³awa Lorenca nowo wybranemu rektorowi,
prof. Bronis³awowi Marciniakowi. Z tej okazji do Auli UAM
przyby³o wielu goœci specjalnych, m.in. rektorzy innych uczelni,
przedstawiciele w³adz samorz¹dowych i wojewódzkich, abp
Metropolita Poznañski Stanis³aw G¹decki, abp gnieŸnieñski
Henryk Muszyñski, bp Zdzis³aw Fortuniak.

Choæ trzynasty laureat „Palmy uniwersyteckiej” prof. dr hab.
Tadeusz Witczak, zas³u¿ony badacz i wybitny znawca literatury
i kultury staropolskiej, wspó³autor m.in. epokowego dzie³a bib-
liograficznego „Bibliografia Literatury Polskiej Nowy Korbut”, od
10. lat jest na emeryturze i skoñczy³ 80 lat, prowadzi³ wyk³ady
z tekstologii i edytorstwa oraz z paremiologii, a nadal wyk³ada
literaturê staropolsk¹, ma te¿ pod swoj¹ naukow¹ opiek¹ dok-
torantów, egzaminuje studentów, pisze recenzje doktorskie 
i habilitacyjne. 

Z Uniwersytetem w Poznaniu Profesor zwi¹zany jest od 60.
lat, bowiem tu w 1948 r. podj¹³ studia polonistyczne i tu zdoby-
wa³ - od 1958 r. ju¿ jako pracownik - kolejne stopnie naukowe.
Jego Mistrzem i opiekunem naukowym by³ wspó³twórca poz-
nañskiej polonistyki, prof. Roman Pollak. Po dysertacji dok-
torskiej „Teatr i dramat staropolski w Gdañsku” (1959 r.),
cytowanej do dziœ, Laureat wiele naukowej uwagi poœwiêci³
„Studiom nad twórczoœci¹ Miko³aja Reja” (za ksi¹¿kê pod takim
tytu³em w 1974 r. otrzyma³ habilitacjê) oraz opracowaniu syn-
tezy akademickiej „Literatura œredniowiecza”, wydanej w 1990
r. w serii tzw. ma³ych podrêczników pod redakcj¹ prof. Jerzego
Ziomka. Obecnie prof. T. Witczak pracuje nad szóstym
wydaniem podrêcznika - poprawionym i rozszerzonym o aktu-
alne wyniki badañ nad œredniowieczem. Poza opracowaniem,
niemal autorskim, trzech tomów staropolskich w „Nowym Kor-
bucie” - uhonorowanych przez Polsk¹ Akademiê Nauk

presti¿ow¹ Nagrod¹ im. Aleksandra Brücknera (1965 r.) dla
ca³ego zespo³u, opracowa³ ponad 120 hase³ wydawnictwa
„Dawni pisarze polscy od pocz¹tków do M³odej Polski. Prze-
wodnik biograficzny i bibliograficzny”. Laureat zainicjowa³
równie¿ i redagowa³ przez 20 lat pierwsze czasopismo Instytu-
tu Filologii Polskiej - „Studia Polonistyczne” (obecnie: „Poz-
nañskie Studia Polonistyczne”). Jest te¿ autorem ok. 120.
artyku³ów, wspó³twórc¹ koncepcji programowej Studium Dok-
toranckiego oraz autorem programu, ciesz¹cej siê du¿ym zain-
teresowaniem, specjalizacji wydawniczej na polonistyce. 

Wyró¿nienie wspólnoty polonistów
Laureat nie odbiera wyró¿nienia jako powodu do che³pienia siê.
- Raczej widzê w tym uhonorowanie tradycji, którego to
uhonorowania nosicielem staje siê cz³owiek kojarz¹cy dzia³al-
noœæ starszych, wspania³ych mistrzów i m³odszych pokoleñ.
Wynika to z faktu, ¿e w murach tej instytucji przebywam ju¿
ponad 60 lat. (…) „Palmê” traktujê nie wy³¹cznie jako wysoki
honor osobisty, lecz jako wyró¿nienie ca³ej wspólnoty polonisty-
cznej, w której generalnie panuje harmonia wspó³dzia³añ. (…)
Jako senior wœród historyków literatury jestem „ark¹ przymierza
miêdzy dawnymi i nowymi laty” - mówi skromnie prof. 
T. Witczak, nie ukrywaj¹c radoœci z licznych dowodów sympatii
i wielkiej ¿yczliwoœci œrodowiska, potwierdzaj¹cej s³usznoœæ
decyzji rektora i Senatu UAM, którzy przyznaj¹ wyró¿nienie. -
Jestem te¿ œwiadkiem tego, jak zmienia siê œrodowisko
polonistyczne. Mam prawo i mo¿noœæ dokonywania miaroda-
jnych porównañ sytuacji polonistyki dawnej i wspó³czesnej,
która jest naprawdê inna. Filologia polska sta³a siê konglomer-
atem ró¿nych specjalnoœci - mówi Laureat zwracaj¹c m.in.
uwagê na budz¹ce ogromne zainteresowanie filmoznawstwo
czy teatrologiê. 

S³u¿ba wobec nauki i narodu
Profesor Witczak stanowczo oponuje przeciwko przypisywaniu
mu „zas³ug”, wyznaje bowiem opiniê Stanis³awa Konarskiego
z XVIII w.: „Nie masz zas³ug. To, co my zowiemy zas³ugi, / to
tylko swej OjczyŸnie wyp³acone d³ugi”. Wi¹¿e siê to z zasad-
nicz¹ ide¹, która od pocz¹tku wyznacza stosunek Profesora do
filologii polskiej - ide¹ s³u¿by. S³u¿by wobec macierzystego nar-
odu, kraju, pañstwa. Takiej postawy nauczy³ siê od swego
najwiêkszego Mistrza Romana Pollaka, który podkreœla³, ¿e
specjalnoœæ polonistyczna reprezentuje narodowe znamiona
nauki, bo jest to specjalnoœæ, która zajmuje siê tworzywem
manifestacji bytu narodowego, jakim s¹ jêzyk, mowa, literatu-
ra. Od Mistrza, który imponowa³ mu swoj¹ rzetelnoœci¹, uczci-
woœci¹ i patriotyzmem, „zarazi³ siê” równie¿ fascynacj¹ liter-
atur¹ staropolsk¹. £¹czy³a ich dodatkowo szczególna wiêŸ
emocjonalna - Tadeusz Witczak „do pewnego stopnia” zast¹pi³
Romanowi Pollakowi zakatowanego w obozie jenieckim syna,
podchor¹¿ego AK. 

Literatura staropolska fascynuje Laureata m.in. dlatego, ¿e
„nastrêcza³a mnóstwo tajemnic, zagadek, trudnoœci poznaw-
czych”. St¹d jako badacz narzuci³ sobie rygorystyczny wymóg,
aby w ka¿dym, nawet najmniejszym przyczynku powiedzieæ,
odkryæ, ustaliæ coœ nowego. - Nie mam du¿ego dorobku, ale
staram siê, ¿eby nawet drobne artyku³y czy rozprawki zawsze
coœ dopowiada³y - twierdzi Profesor.. Za istotne osi¹gniêcie
uwa¿a swój wk³ad w wiedzê i interpretacjê twórczoœci jednego
z g³ównych pisarzy staropolskich, Miko³aja Reja, któremu
poœwiêci³ nie tylko ksi¹¿kê habilitacyjn¹, ale tak¿e szereg
rozpraw. 

Nie tylko staropolszczyzna
Zami³owanie Laureata do literatury, czytania, rozkoszowania siê
dzie³ami literackimi siêga bardzo wczesnych lat ¿ycia - nauczy³
siê czytaæ maj¹c piêæ lat. Odt¹d z wielk¹ przyjemnoœci¹ odkry-
wa³ kolejne ksi¹¿ki. Wœród wa¿nych dla siebie lektur, których

W krêgu
przesz³oœci
ojczystej
Palmy uniwersyteckie



poznanie by³o wstrz¹sem intelektualnym czy emocjonalnym,
wymienia m.in. „Bosk¹ Komediê” Dantego, „Czarodziejsk¹
górê” Tomasza Manna, „Komu bije dzwon” Ernesta Hemin-
gwaya. - Jednak mi³oœci¹ czytelnicz¹ od wczesnych lat ch³opiê-
cych pozostaje dla mnie Trylogia Henryka Sienkiewicza. Nie ma
dnia, ¿ebym nie czyta³ fragmentów Trylogii - wyznaje Profesor.
Równie¿ w swoich lekturach i pracach naukowych wychodzi
poza literaturê staropolsk¹ - pisa³ m.in. o I. Krasickim, A. Mic-
kiewiczu, C. Norwidzie, A. Fredrze, H. Sienkiewiczu. 

Przyk³ad i pokora
- Jestem z natury samotnikiem, dalekim od dyktatu, nawet tego
dydaktyczno-pedagogicznego, dlatego wprost niczego nie
narzucam, niczego nie wymagam, nie formu³ujê. Myœlê, ¿e
najskuteczniejszym œrodkiem kreowania cech podobnych w
otoczeniu jest przyk³ad. Jeœli otoczenie dostrzega w cz³owieku
coœ wartoœciowego, to bêdzie naœladowaæ, a przynajmniej
respektowaæ - mówi prof. T. Witczak. Sam równie¿ szanuje
odrêbnoœæ innych ludzi: - Jestem kompletnie wyzuty z uczucia
zawiœci. Nale¿ê do tych nauczycieli, którzy autentycznie ciesz¹
siê, kiedy widz¹, ¿e ich uczeñ ich przerasta w tej czy innej
dziedzinie, w doskona³oœci metodologicznej, w b³yskotliwoœci
interpretacji. Ma to zwi¹zek z osobist¹ pasj¹ œwiatopogl¹dow¹

Profesora, któr¹ stanowi¹ nauki przyrodnicze. Na ich stu-
diowanie poœwiêca bezsenne noce. - Te dziedziny, w których
cz³owiek spotyka siê ze wspania³ymi umys³ami, z ca³ym
pocztem Noblistów, uczy jednej kapitalnej wartoœci, mianowicie
pokory. Uwa¿am, ¿e nauczyciel akademicki, a zarazem badacz
powinien byæ cz³owiekiem pokornym, bo wobec nauki, tej
przez wielkie N, nawet we w³asnej dziedzinie, wszyscy jesteœmy
mali - dodaje tegoroczny Laureat „Palmy uniwersyteckiej”.

Danuta Chodera-Lewandowicz 

PALMA UNIWERSYTECKA - „Palmae Universitatis Studiorum
Posnaniensis” - to najwy¿sze wyró¿nienie naszego Uniwersyte-
tu, wprowadzone uchwa³¹ Senatu UAM z dnia 28 kwietnia
1997 r., nadawane z inicjatywy rektora przez Senat UAM na
wniosek Rady Wydzia³u, na którym pracuje kandydat do
wyró¿nienia. „Palmê uniwersyteck¹” przyznaje siê profesorom
tytularnym UAM, którzy po przejœciu na emeryturê nadal s¹
wyj¹tkowo aktywni naukowo. Dotychczas wyró¿nienie to
otrzymali profesorowie: Janusz Pajewski, Czes³aw £uczak,
Zdzis³aw Paj¹k, Zbigniew Radwañski, Gerard Labuda, Alek-
sander £ukaszewicz, Zenon Sobierajski, Zbyszko Chojnicki, Tere-
sa Rabska, Karol Zierhoffer, Julian Musielak, Irena Obuchowska. 
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Prof. Gerard Labuda:
Mój sta¿ na Uniwersytecie siêga 1936 roku. Dlatego mo¿liwoœæ
uczestniczenia w inauguracji w wigiliê 90-lecia istnienia naszej
uczelni poczytujê sobie za tym wiêksze prze¿ycie. Pamiêtam
wiele dramatycznych inauguracji. Jak ta w 1939 roku, gdy
zebraliœmy siê na modlitwie w przedsionku uczelni, zastanaw-
iaj¹c siê, co bêdzie dalej. Kiedy wszed³em do swojego gabine-
tu, wszystkie okna by³y rozbite, bo Niemcy ostrzeliwali budynki
Uniwersytetu. Cieszyliœmy siê, ¿e nie by³o nas w tym momencie
wewn¹trz, bo przecie¿ mogliœmy zgin¹æ. Pamiêtam te¿  pier-
wsz¹ uroczystoœæ po wojnie, gdy mimo dramatyzmu sytuacji
politycznej, wiedzieliœmy, ¿e Uniwersytet jest piastunem trady-
cji. Prze¿y³em g³êboko tak¿e inauguracjê w 1968 roku, gdy¿ ze
wzglêdu na wiadome wydarzenia, zosta³em przesuniêty na
prawie dwadzieœcia lat do PAN, a z UAM dosta³em urlop
bezp³atny. Mimo to, ca³y czas utrzymywa³em stosunki z uni-
wersyteckim œrodowiskiem. Przez lata pe³nienia funkcji zasia-
da³em na podwy¿szeniu podczas uroczystoœci akademickich, 
w tym roku uzna³em, ¿e lepiej bêdzie siê skryæ wœród widzów
w auli. Jak zawsze inauguracja przepe³ni³a mnie wzruszeniem.

Prezydent Poznania 
Ryszard Grobelny:
1 paŸdziernika to chyba najwa¿niejsza data wyznaczaj¹ca rytm
bicia serca naszego miasta. I nie ma w tym stwierdzeniu prze-
sady, bo przecie¿ studenci stanowi¹? mieszkañców aglomeracji
poznañskiej. Inauguracja to zawsze podnios³a uroczystoœæ, tym
bardziej, gdy nastêpuje przekazanie w³adzy. W swoim ¿yciu
pamiêtam sporo inauguracji, chodzê na nie od 20 lat, teraz jako
gospodarz Poznania, dawniej jako student. Dzia³a³em wówczas
aktywnie w samorz¹dzie Akademii Ekonomicznej, st¹d nie
wypada³o mi unikaæ inauguracji. Ciê¿ko wskazaæ tê, która
wywar³aby wiêksze wra¿enie od innych... Inauguracja to
uœwiêcenie tradycji, a nie miejsce na nowinki, st¹d wszystkie s¹
do siebie raczej podobne, choæ nie zmniejsza to ich emocjonal-
nego przes³ania.  

Biskup Zdzis³aw Fortuniak
Przekazanie w³adzy to niezwykle imponuj¹ca uroczystoœæ,
godna murów Uniwersytetu o takiej tradycji. Mi³ym gestem
by³o przekazanie symbolicznych insygniów ustêpuj¹cemu rek-
torowi. Podoba³ mi siê ten gest szacunku dla przesz³oœci 
i zapowiedŸ kontynuacji pewnych dzia³añ. Myœlê, ¿e inauguracja
to taka uroczystoœæ, któr¹ zaczyna doceniaæ siê z wiekiem. Jako

analogiê mogê podaæ przyk³ad niedawnej wizyty w swoim
liceum z okazji 150-lecia jego istnienia. Im d³u¿szy by³ dystans
do czasów nauki, tym wiêksze by³o wzruszenie uczestników.
Tak wiêc myœlê, ¿e do doceniania inauguracji niektórzy musz¹
po prostu dorosn¹æ i poczuæ emocjonalny stosunek do insty-
tucji Uniwersytetu, którego m³odym studentom czasem jeszcze
brakuje...

Prof. Jadwiga Rotnicka, senator RP:
Myœlê, ¿e uroczystoœæ by³a bardzo udana. Wszystko przebie-
ga³o bardzo sprawnie. Podoba³y mi siê zarówno wyst¹pienia
rektorów, jak i laudacja. Bardzo dowcipnie zaprezentowa³ siê
równie¿ nowy prezydent „Viadriny” dr Gunter Pleuger, czym
wzbudzi³ spory aplauz. Wra¿enie robi³ równie¿ gest przekaza-
nia symbolicznego ³añcucha ustêpuj¹cemu rektorowi, pod-
kreœlaj¹cy wzajemny szacunek miêdzy w³odarzami uczelni.

Prof. Jan Grad 
Inauguracja zawsze ma swój rytm, swoje elementy sta³e, ale
pojawiaj¹ siê te¿ elementy nowe, zw³aszcza, gdy nastêpuje
zmiana w³adz. Uwagê przykuwaj¹ te¿ sprawozdanie i nowe
za³o¿enia. Mo¿na skonfrontowaæ, na ile zostaj¹ zrealizowane
obietnice sprzed lat. Ciekawie jest te¿ obserwowaæ znamieni-
tych goœci, w tym roku z Wielkopolski, ale bywa³y przecie¿ inau-
guracje, na które przybywa³ prezydent RP. Od lat uczestnicz¹c
po „tej drugiej stronie”, nie mamy takiej szansy odbioru
uroczystoœci, jak goœcie w sali. Za to zwracamy uwagê, ale
zawsze ¿yczliwie, na drobne potkniêcia i odstêpstwa od pro-
toko³u oraz na to, na ile uda³o siê zrealizowaæ cel mówcom. Jak
wysz³y przemówienia: czy by³y lekkie? Które ¿arty siê uda³y,
kiedy s³uchacze byli pod wra¿eniem?

Dr hab. Tadeusz Wallas, 
dziekan WNPiD:
Uroczystoœæ przekazania w³adzy to szczególny rodzaj inaugu-
racji. Dla mnie mia³a tym wiêksze znaczenie i tym milej j¹
prze¿y³em, bo po raz pierwszy wyst¹pi³em w nowej roli. Nie
ukrywam, ¿e by³o to dla mnie dosyæ stresuj¹ce wydarzenie
(œmiech). Z uwag¹ wys³ucha³em sprawozdania ustêpuj¹cego
rektora, tym bardziej, ¿e zrobi³ tak wiele dla naszego wydzia³u.
Z czasów studenckich pamiêtam, ¿e by³em na inauguracji na 
I roku, a potem ju¿ ró¿nie z tym bywa³o. Wiem jednak, ¿e
wywar³a na mnie spore wra¿enie.

Ewa Woziñska

- Ladies and gentlemen, dzieñ dobry - rozpocz¹³ wyst¹pienie podczas
inauguracji dr Gunter Pleuger, nowy prezydent "Viadriny". - Niestety, bêdê
kontynuowa³ po angielsku. Wiem, jak piêknym jêzykiem jest polski... Wiem
te¿, jak trudno siê go nauczyæ... - by³y ambasador Niemiec przy ONZ rozbaw-
i³ salê, a jednoczeœnie da³ pokaz sztuki dyplomacji: - Myœlê, ¿e wybacz¹ mi
jednak Pañstwo, gdy¿ w³aœnie dziœ przypada pierwszy dzieñ mojego urzê-
dowania i nie spêdzam go we Frankfurcie, a tutaj, w Poznaniu. Mam
nadziejê, ¿e bêdzie to symbolicznym pocz¹tkiem owocnej wspó³pracy! Po
powitaniu dr Pleuger nakreœli³ swoj¹ wizjê mo¿liwych obszarów wspó³pracy
miêdzy s¹siaduj¹cymi krajami, czym równie¿ wzbudzi³ aplauz wœród
s³uchaczy.

Nieoficjaln¹ czêœæ inauguracji w Ma³ej Auli rozpoczê³y toasty
wyg³aszane m.in. przez bp. Fortuniaka i prof. Labudê. Jak zawsze
humorem b³ysn¹³ senator Marek Zió³kowski: - Chcia³bym wznieœæ
toast na trzech poziomach. Krajowym, by zawsze dociera³y do
nas miliony obiecane na edukacjê. Regionalnym, by jak
najpiêkniej rozwija³a siê wspó³praca miêdzyuczelniana w aka-
demickim Poznaniu oraz na poziomie uniwersyteckim - profesor
zamilk³, a wszyscy wstrzymali oddech: - Niech Szamarzewskiego
goni Morasko pod wzglêdem warunków lokalowych!
A Morasko pod wzglêdem liczby studentów niechaj goni Sza-
marzewskiego!

Moja najwa¿niejsza inauguracja 
Oczyma uczestników

W kuluarach:



•Nadzwyczajnie rozpocz¹³ siê w auli UAM nowy sezon muzy-
czny. Tym razem (9. IX) wydarzenie przygotowa³o i zreali-
zowa³o Towarzystwo im. Henryka Wieniawskiego, któremu -
po rocznych staraniach - uda³o siê zaprosiæ 12 wiolon-
czelistów orkiestry Filharmoników Berliñskich. Ten jedyny
tego typu zespó³ na œwiecie istnieje od 30 lat i wszêdzie,
gdzie siê pojawi, wzbudza podziw sw¹ oryginalnoœci¹,
wirtuozostwem ka¿dego z muzyków i zdolnoœci¹ wspól-
nego kszta³towania niezliczonych odcieni piêkna dŸwiêku.
Gra aran¿acje muzyki wszelakiej (wszystkich epok 
i gatunków) oraz sobie dedykowane utwory wspó³czesnych
twórców. W Polsce berliñczycy mieli dot¹d jeden zamkniêty
wystêp w Warszawie. Mo¿na zatem uznaæ, i¿ w Poznaniu
by³ to ich pierwszy kontakt z naszym krajem. Zachwyceni
urokiem wnêtrza i akustyki auli, wype³nionej po brzegi 
œwietnie reaguj¹c¹ publicznoœci¹, ofiarowali jej wizytówkê
swych mo¿liwoœci repertuarowych i interpretacyjnych, 
techniki i precyzji oraz - gdy mo¿na by³o - równie¿ zabawy.
A. Piazzolla, M. Legrand, 
G. Gershwin, E. Morricone, Glenn Miller (temat z „Serenady
w Dolinie S³oñca”), ale tak¿e poruszaj¹ce „Pavane Faure” 
i „Ave Maria” G. Verdiego, a potem trzy b³yskotliwe bisy,
wywo³ane owacjami na stoj¹co. Ten koncert móg³by trwaæ
do pó³nocy, gdyby nie sztywna pora odjazdu ekspresu do
Berlina i nazajutrz - koniecznoœæ stawienia siê ca³ej grupy 
na próbie s³ynnej orkiestry. 

•Równie¿ niezwyk³y charakter, aczkolwiek z innych przyczyn,
mia³ kolejny wieczór (21. IX). Œci¹gn¹³ do auli w pierwszym
rzêdzie mi³oœników kultury Dalekiego Wschodu. S³ynne
niemieckie dzie³o Ryszarda Wagnera „Pieœñ o Ziemi”
zabrzmia³o po... chiñsku. Przed czterema laty w Londynie
odby³o siê prawykonanie tej skameralizowanej wersji 
(z chiñskimi tekstami sprzed 1200 lat), stworzonej przez
amerykañskiego kompozytora Glena Cortese'a 
i pochodz¹cego z Hongkongu animatora kultury Daniela
Nga. Polsk¹ prapremierê utworu przygotowa³a poznañska
orkiestra „Sinfonietta Polonia” oraz jej za³o¿yciel i szef,
Chiñczyk Cheung Chau. Chiñskiej mezzosopranistce Chun-
quing Zhang towarzyszy³ tenor, poznaniak Piotr Friebe.

•W pi¹tek - jak zwyczaj ka¿e - (3. X) 62. sezon artystyczny
rozpoczê³a Filharmonia Poznañska. S³uchaczy (sta³ych 
i czêstych, okazjonalnych i tych, co w murach auli s¹ po raz
pierwszy), przywita³ dyrektor Wojciech Nentwig, informuj¹c
m.in. o rozszerzeniu oferty instytucji w ramach próby
zderzenia kultur: w przerwie koncertu bêd¹ - obok p³yt CD -
losowane bilety na… mecze pi³karskie „Lecha” (!). Potem
Marlena Ignatowicz streœci³a swój tekst, zamieszczony 
w ksi¹¿eczce programowej i kto nie zd¹¿y³ przeczytaæ,
dowiedzia³ siê, „co bêdzie grane”. Program otworzy³a
niew¹tpliwa ciekawostka: niedawno znaleziona w klasztorze
jasnogórskim „Missa Solemnis” Maksymiliana Koperskiego
(1812-1886), skrzypka i kompozytora, zwi¹zanego 
z Gostyniem i klasztorem Filipinów na Œwiêtej Górze.

Czworo solistów: Katarzyna Dondalska, Ma³gorzata Pañko,
Estoñczyk Mati Turi i Wojciech Gierlach, Chór Akademicki
UAM Jacka Sykulskiego i Poznañski Chór Kameralny Bartosza
Micha³owskiego oraz orkiestra FP pod dyr. Marka
Pijarowskiego przybli¿yli nam ten zapomniany utwór. 
W zgo³a inny nastrój wprowadzi³a publicznoœæ po przerwie
kolejna solistka wieczoru - Sharon Bezany, graj¹ca na specjal-
nie dla niej wykonanym flecie z 24-karatowego z³ota. 
Z wirtuozostwem, godnym instrumentu artystka zagra³a
Concertino Charlsa Gounoda i Fantazjê na tematy z opery
„Carmen” Georges`a Bizeta, napisan¹ przez Francoisa
Borne'a oraz na bis - miniaturê N. Rimskiego-Korsakowa.
Kulminacj¹ inauguracyjnego wieczoru by³, dawno nie
s³yszany u nas, poemat symfoniczny Ryszarda Straussa
„Ucieszne figle Dyla Sowizdrza³a”. Zabrzmia³ w pe³nej
zgodzie z tytu³em, a za spraw¹ œwietnie przygotowanych 
i usposobionych muzyków i solistów (!) orkiestry, nade
wszystko zaœ ciekawej i konsekwentnej interpretacji jej szefa,
dostarczy³ s³uchaczom sporo satysfakcji. To by³ dobry
pocz¹tek.          

•W sobotê 4 paŸdziernika 1968 r. odby³ siê w auli pierwszy
koncert „Pro Sinfoniki”. Tak¿e w sobotê 4. X br. œwiêtowano
40. urodziny, nadal jedynego w Polsce na tê skalê,
m³odzie¿owego ruchu mi³oœników muzyki. Stworzy³ go 
- jak wiemy - i dot¹d nim kieruje Alojzy Andrzej £uczak. 
Minister kultury uhonorowa³ Prezesa Prezesów z³otym
medalem „Gloria Artis”. Srebrne i br¹zowe medale otrzymali
tak¿e nauczyciele i dzia³acze tej wspania³ej instytucji
wychowawczej, jednego z symboli muzycznego Poznania.
Czêœæ artystyczn¹ spotkania wype³niono powtórzeniem
pi¹tkowego koncertu filharmonicznego. Mistrzem ceremonii
by³ Antoni Hoffmann.

•40 lat pracy dyrygenckiej ma te¿ za sob¹ Agnieszka Ducz-
mal, wraz ze sw¹ orkiestr¹ „Amadeus”. 5. X odby³ siê pier-
wszy z trzech urodzinowych koncertów zespo³u. Obok kon-
certmistrza, skrzypka Jaros³awa ¯o³nierczyka, wyst¹pi³o
jeszcze dwoje znakomitych solistów. Fenomenalny kontraba-
sista Edicson Ruiz, 23-letni Wenezuelczyk, najm³odszy w his-
torii cz³onek orkiestry filharmoników berliñskich, wykona³
wspólnie z J. ¯o³nierczykiem „Gran duo concertante” Gio-
vanni Botttesiniego, a sam - „Capricio di bravura” tego¿ XIX-
wiecznego kompozytora, nazywanego Paganinim kontraba-
su. Mieliœmy znów okazjê kontaktu z bardzo m³odym artys-
t¹, nieprawdopodobnie utalentowanym i tak¿e z oryginal-
nym, 3-strunowym instrumentem z 1750 r. W drugiej czêœci
estradê zdominowa³, doskonale wiêkszoœci znany, œwiatowej
s³awy polski pianista jazzowy Adam Makowicz. Gra³ 
z „Amadeusem”, najpierw trzy jazzowe transkrypcje
utworów Chopina (Preludia nr 4 i nr 7 z op. 28 
oraz Scherzo op. 54), a potem cztery w³asne kompozycje.
D³ug¹ owacj¹ na stoj¹co nagrodzono ten uroczysty wieczór
Agnieszki Duczmal i jej goœci. 

(rp) 
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••Pochodzi Pani z Litwy. Jak trafi³a wiêc Pani do Poznania?
- Przypadkiem. 14 lat temu mia³am ju¿ prawie podpisany

kontrakt w Czechach, a do Polski przyjecha³am tylko z
kole¿ank¹, która mia³a rozpocz¹æ grê w Poznaniu. Jednak
w³adze dru¿yny AZS Quay w³aœciwie, gdy tylko mnie zobaczy³y,
zaproponowa³y kontrakt równie¿ mnie i przekonywa³y na tyle
skutecznie, ¿e zosta³am. Na szersze wody wyp³ynê³am dwa lata
póŸniej.

••Gra³a Pani w wielu krajach, siêgaj¹c po szereg nagród.
- Dziêki koszykówce zwiedzi³am kawa³ek œwiata. W sezonie

1998/99 z Galatasarayem Stambu³ zdoby³am wicemistrzostwo
Turcji i trzecie miejsce w Eurolidze. Z innymi dru¿ynami
siêgnê³am po wicemistrzostwa Francji i Brazylii oraz mistrzost-
wo W³och, wczeœniej gra³am te¿ w Czechach i na S³owacji. 
Z reprezentacj¹ Litwy zajê³am IV miejsce na Mistrzostwach
Europy we Francji w 2000 roku i V na ME w Niemczech. 
Co ciekawe, najwiêkszy sukces z kadr¹ przyszed³ w momencie,
gdy AZS Quay spad³ z ekstraklasy do I ligi. Wiadomo, ¿e w takiej
sytuacji zawodniczki czêsto zmieniaj¹ klub na bardziej
presti¿owy. Nie skorzysta³am jednak wtedy z innych propozycji,
bo pozna³am tu swojego mê¿a, rodowitego poznaniaka. 
I w³aœnie wówczas, w 1997 roku zdoby³yœmy z Litw¹ Mistrzost-
wo Europy.

••Sportowcy najczêœciej studiuj¹ na AWF. Dlaczego
wybra³a Pani filologiê rosyjsk¹?
- Kilkanaœcie lat temu te¿ by³am zapisana na AWF w swojej

ojczyŸnie, ale z powodu zagranicznego kontraktu musia³am
zrezygnowaæ z nauki. Dopiero, kiedy urodzi³am dziecko i razem
z mê¿em na sta³e osiedliœmy w Poznaniu, pojawi³a siê myœl, ¿e
warto wróciæ do studiowania. Rosyjski to piêkny jêzyk, poza tym
pozna³am go ca³kiem nieŸle na Litwie. Nie wykluczam, ¿e w
przysz³oœci zwi¹¿ê siê ze sportem, np. jako trenerka, ale nie chcê
zamykaæ sobie drzwi do innych zawodów.

••Ma Pani pewnie indywidualny tok nauczania...
- Wcale nie! Jestem obecnie na V roku studiów zaocznych.

Bywa³o, ¿e w sobotê sz³am na poranne wyk³ady, potem
wyje¿d¿a³am z dru¿yn¹ na mecz, wraca³yœmy o trzeciej w nocy,
a nastêpnego dnia rano znów by³am na uczelni. Z moim
wzrostem trudno ukryæ siê w t³umie. Wyk³adowcy szybko 

zorientowali siê, co trenujê i na pewno traktuj¹ mnie wyrozu-
miale, gdy zwalniam siê z zajêæ z powodu meczów. Staram siê
jednak przyk³adaæ do studiowania, zdawaæ egzaminy w ter-
minie i nawet dwukrotnie otrzymywa³am stypendium
naukowe. Czêsto uczê siê w drodze na mecze, bo w autokarze
jest wtedy bardzo spokojnie.

••Czy po tylu latach gry nie podchodzi siê do sportu jak
do obowi¹zku?
- Chocia¿ koszykówka to praca, za któr¹ otrzymujê pieni¹dze,

najbardziej cieszy mnie sama mo¿liwoœæ gry. Doceniam j¹ teraz
nawet bardziej ni¿ wtedy, gdy by³am nastolatk¹, wiem przecie¿,
¿e nie bêdê trenowa³a w nieskoñczonoœæ... Nie wyobra¿am
sobie ¿ycia bez koszykówki i nawet zaczyna mnie powoli
drêczyæ pytanie: co dalej, gdy zakoñczê karierê? Mimo wszyst-
kich wyrzeczeñ, re¿imu treningowego i cotygodniowych
meczów, sport nadal sprawia mi mnóstwo radoœci.

••Jak udaje siê pogodziæ karierê, naukê i ¿ycie rodzinne?
- Oczywiœcie, bardzo pomagaj¹ mi teœciowa i m¹¿. Przez

parê lat gry za granic¹ nie by³o nam z Waldkiem ³atwo, bo 
z wyj¹tkiem wspólnego pobytu w Brazylii, mieszkaliœmy
osobno, spotykaj¹c siê tylko parê razy w roku. Teraz m¹¿
bardzo pomaga w wychowaniu córeczki. Justynka ma prawie
5 lat i byæ mo¿e te¿ zajmie siê koszykówk¹, bo ju¿ przerasta
o g³owê rówieœniczki w przedszkolu. Poza tym bardzo 
podoba jej siê sport i chcia³aby codziennie przychodziæ na
treningi mamy.

••Z którym krajem wi¹¿e Pani najmilsze wspomnienia?
- Bardzo podoba³o mi siê we W³oszech i w Brazylii, nie tylko

z pobudek sportowych. W Ameryce Po³udniowej spotka³am
wspania³ych niezwykle przyjaznych ludzi. Brazylijczycy potrafi¹
siê œwietnie bawiæ, ¿yj¹ w rytmie samby. Choæ do samego
sportu podchodz¹ bardzo powa¿nie i lubi¹ niezwykle szybk¹,
widowiskow¹ koszykówkê. Najwa¿niejsze miejsce w moim
sercu zajmuje jednak Litwa...

••Nawet trenuje Pani w koszulce z napisem „Lietuva”...
- Nie wiem, czy istnieje drugi kraj, w którym mieszkañcy tak

kochaliby koszykówkê. Na Litwie wszystkie dzieci graj¹ 
„w kosza”. To ju¿ 16 lat jak nie mieszkam w Kownie. Czujê
wielk¹ nostalgiê za ojczyzn¹. Tym bardziej cieszê siê, ¿e co roku
udaje siê znaleŸæ czas, by przynajmniej raz odwiedziæ Litwê.
Têskniê te¿ za litewskim jedzeniem. Kuchnia narodowa, choæ
t³usta, jest bardzo smaczna, oczywiœcie ze s³ynnymi cepelinami
na czele. Brakuje mi te¿ smaku litewskiego chleba.

Dziêkujê za rozmowê

Z koszykark¹ Red¹ Aleliunaite-Jankowsk¹,
laureatk¹ nagrody dla najlepszego studenta
sportowca UAM 2007/2008 rozmawia 
Ewa Woziñska

Reda Aleliunaite-Jankowska: ur. w 1973 r., 193 cm wzrostu, center dru¿yny
Inea AZS Poznañ i reprezentacji UAM, z któr¹ w tym roku siêgnê³a 
po Akademickie Mistrzostwo Polski, wielokrotna reprezentantka Litwy, 
studentka V roku filologii rosyjskiej UAM.

Brazylijska samba 
i litewski chleb
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••Droga po z³oto by³a chyba d³uga i ciê¿ka?
- Faktycznie droga do z³otego medalu jest bardzo d³uga,

najpierw trzeba zdobywaæ punkty rankingowe w turniejach
eliminacyjnych, które zaczynaj¹ siê ju¿ w miesi¹cu maju i trwa-
j¹ do po³owy sierpnia. Punkty rankingowe przesadzaj¹ 
o rozstawieniu dru¿yn w ostatnim decyduj¹cym o medalu
Turnieju Fina³owym. Wraz z moim dru¿ynowym partnerem
przyst¹pi³em do TF z rozstawieniem nr 2, czyli tzw. R2, tzn.
podczas turniejów eliminacyjnych zdobyliœmy w sumie tak¹
iloœæ punktów, które da³y nam drugie miejsce w rankingu.

To pierwszy etap drogi. Drugi etap to sam TF. Rozegraliœmy
podczas tego turnieju 7 spotkañ, a nasi przeciwnicy z meczu o
z³oty medal tylko 5, sta³o siê tak, ¿e w drugim dniu turnieju
(sobota) przegraliœmy drugi nasz mecz w kolejnoœci z par¹ Fogel
- Wieczorek, by³a to nasza pierwsza pora¿ka. Turniej odbywa³
siê systemem brazylijskim, który pozwala do etapu pó³fina³ów
przegraæ jeden mecz z szans¹ zdobycia ca³y czas z³otego
medalu. Przez tê pora¿kê spadliœmy na praw¹ stronê drabinki,
gdzie musieliœmy ju¿ wygrywaæ mecz po meczu, ¿eby dojœæ do
strefy medalowej. Wygraliœmy jeszcze w ten sam dzieñ, tzn. w
sobotê 3 spotkania z rzêdu z parami: Klimek - Kantor, Marcini-
ak - Kubiak i Krymarys - Orman. Po ciê¿kiej sobocie byliœmy w
strefie medalowej i mieliœmy graæ pó³fina³ z par¹, z któr¹
wczeœniej przegraliœmy, tzn. Fogel - Wieczorek. Bo bardzo dra-
matycznym meczy, nerwowym i zaciêtym meczu wygraliœmy 
2-1 i byliœmy ju¿ w œcis³ym finale, gdzie spokojnie dosz³a para
Fija³ek - Prudel, które parê tygodni wczeœniej zdoby³a 5. miejsce
w Mistrzostwach Europy Seniorów. Fina³ sta³ na bardzo
wysokim poziomie sportowym wygraliœmy go. Po raz 4 uda³o
mi siê zdobyæ z³oty medal Mistrzostw Polski w Siatkówce
Pla¿owej. Mój partner Dominik Witczak po raz 2. zdoby³ z³oty
medal. Wynik fina³u: 21-19, 21-16.

••Czy przygotowanie do gry w siatkówkê pla¿ow¹ ró¿ni
siê bardzo od treningów w pi³ce siatkowej halowej?  
- Treningi w siatkówce pla¿owej s¹ znacznie bardziej wyczer-

puj¹ce i nastawione przede wszystkim na wytrzyma³oœæ, wydol-
noœæ i technikê indywidualn¹. Wi¹¿e siê to z charakterystyk¹
odbywania siê meczów, turniejów. Nawi¹zuj¹c tylko do turnieju
fina³owego, my jako Mistrzowie Polski, aby zdobyæ z³oty medal
musieliœmy w 3 dni rozegraæ 7 spotkañ, a ka¿dy mecz z roz-
grzewk¹ trwa³ ok 1,5 godziny. Mo¿ecie Pañstwo sobie
wyobraziæ, jaki to jest morderczy wysi³ek dla organizmu, bior¹c
pod uwagê pod³o¿e (piasek) i dwóch zawodników, którzy

musz¹ poradziæ sobie z zagospodarowaniem powierzchni
64m2, tyle ma jedna po³owa boiska do siatkówki pla¿owej.

••Czy zdobycie MP w siatkówce pla¿owej wi¹¿e siê 
z wystêpami w kadrze Polski. Mo¿e otrzyma³eœ ju¿ tele-
fon z  centrali?
- Zdobycie z³otego medalu MP nie upowa¿nia mnie do wystê-

pów w turniejach o MŒ, czy ME, o tym decyduje PZPS. Na razie
¿adnego telefonu nie otrzyma³em. Byæ mo¿e uda siê nam wraz
z Dominikiem pojechaæ na jakiœ taki turniej i sprawdziæ nasze
umiejêtnoœci z najlepszymi na œwiecie.

••Nasi czytelnicy doskonale wiedz¹, ¿e jesteœ trenerem
naszych Akademików, którzy z powodzeniem ju¿ trzeci
rok reprezentuj¹ UAM w II lidze. Sezon ju¿ ruszy³, prze-
graliœmy z silnym maj¹cym pierwszoligowe aspiracje
Szczecinem, wygraliœmy z Lubinem. Czy przed sezonem
wzmocniliœcie siê? Jakie cel wyznaczyliœcie sobie na ten
rok?
- Wydaje mi siê, ze w tym roku mamy dru¿ynê, która bêdzie

walczyæ o I ligê. W sporcie nie mo¿na zagwarantowaæ sukcesu,
mo¿na ewentualnie w procentach oszacowaæ szanse. Myœlê, ¿e
staæ nas na przynajmniej fina³ play off naszej grupy, a czy go
wygramy zadecyduj¹, niuanse. W naszym zespole najwiêkszymi
wzmocnieniami s¹: Przemek i Micha³ Lach, Tomasz 
Walendzik, Piotr Skrok, Bartosz Mischke i Daniel Dwernicki.
Oczywiœcie nie odbiegaj¹ du¿o od nich umiejêtnoœciami
pozostali zawodnicy, których mogliœmy ogl¹daæ w zesz³ym roku.

Dziêkujemy za rozmowê
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Z Damianem Lisieckim, trenerem
mêskiej sekcji pi³ki siatkowej  KU AZS
UAM, tegorocznym Mistrzem Polski
w Siatkówce Pla¿owej rozmawiali
Adam Barabasz Marcin Piechocki 

Z lekkoœci¹ 
pla¿owej
pi³ki

FO
T.

 M
A

CI
EJ

 N
O

W
A

CZ
YK



NASZ UNIWERSYTET KSI¥¯KI

2 2 |  ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E |  p a Ÿ d z i e r n i k  2 0 0 8

Wliœcie skierowanym do organizatorów ¿yczy³a, aby
„prezentowane publikacje zaspokoi³y nasz (czytel-
niczy) nieustaj¹cy apetyt na wiedzê”. „Udanych

³owów” ¿yczy³ za to odwiedzaj¹cym targi Rektor UAM, prof.
Bronis³aw Marciniak. Dziekan Wydzia³u Filologii Polskiej i Klasy-
cznej, prof. Tomasz J. Pokrzywniak, gospodarz budynku,
zapewnia³ zgromadzonych, ¿e przysz³oroczne XIII Targi odbêd¹
siê w zmodernizowanej i odnowionej przestrzeni Holu Col-
legium Maius, wystawcom zaœ obiecywa³ now¹ przestrzeñ
wystawiennicz¹ w powstaj¹cym w³aœnie budynku biblioteki. 

Tegoroczna edycja pokaza³a, ¿e powrót na ³ono uczelni
mo¿e dzia³aæ odœwie¿aj¹co na imprezê odbywaj¹c¹ siê nieprze-
rwanie od 12 lat. Targowe stoiska odwiedzali w tym roku t³um-
nie studenci, którzy w przerwie miedzy zajêciami mieli okazjê
zapoznaæ siê nowoœciami wydawniczymi. W tym roku na tar-
gach swoje ksi¹¿ki wystawi³o oko³o 70. wystawców 
z ca³ego kraju. Na stoiskach spoœród bogatej oferty ksi¹¿ek
mo¿na by³o nabyæ, miêdzy innymi, laureatki tegorocznych
konkursów na: Najlepsz¹ Ksi¹¿kê Akademick¹ 2008:
„Nadrzecznymi œcie¿kami Podlasia” Janusza Kupryjanowicza 
i Marka Konarzewskiego oraz Najlepszy Podrêcznik Akademicki
- „Filtrowanie informacji” Witolda Abramowicza. Du¿ym zain-
teresowaniem ze strony odwiedzaj¹cych targi cieszy³a siê
wyró¿niona w konkursie ksi¹¿ka Wies³awa Olszewskiego
„Cmentarze na stokach poznañskiej Cytadeli”. Podobno zaraz
po promocji ten piêknie wydany album rozszed³ siê jak
przys³owiowe œwie¿e bu³eczki. Niew¹tpliwie zainteresowaniu t¹
pozycj¹ pomog³o spotkanie z autorem, który barwnie
opowiada³ o losach poznañskiej Cytadeli. Podczas
tegorocznych targów organizatorzy postawili na kameralne
spotkania z autorami i promocje ksi¹¿ek, rezygnuj¹c z wiêk-
szych imprez, jakie odbywa³y siê w latach ubieg³ych. Na pewno
na tak¹ decyzjê wp³ynê³y mniejsza ni¿ w „Zamku” przestrzeñ
wystawiennicza, mo¿e te¿ i klimat miejsca.  

W trakcie trzech dni targowych odby³y siê cztery promocje
ksi¹¿ek, spotkanie bran¿owe „Forum Wydawców” oraz koncert
„Akademicka gala wokalna”. Na zakoñczenie organizatorzy
zaplanowali niekonwencjonalne seminarium „Integracja osób
niepe³nosprawnych z wykorzystaniem biblioterapii”, po³¹czone
z prezentacj¹ ksi¹¿ki „Moje Kilimand¿aro. Losy
niepe³nosprawnych - wspomnienia”. Ksi¹¿ka wydana zosta³a
przez Fundacjê Pomocy Osobom Niepe³nosprawnym Filantrop
jako pok³osie konkursu literackiego dla niepe³nosprawnych. 
W dyskusji udzia³ wziêli m.in. wspó³autorzy tomu, studenci
oraz pracownicy Zak³adu Pedagogiki Specjalnej. Dyskusji prze-
wodniczy³ prof. W³adys³aw Dykcik. W polu zainteresowañ
zebranych znalaz³y siê problemy osób niewidz¹cych, nies³ysz¹-

cych oraz z dysfunkcj¹ ruchu. - Biblioterapia jest stosunkowo
m³od¹ i jeszcze tajemnicz¹ dziedzin¹ dzia³añ leczniczych 
- mówi³a w rozmowie z nami pani Halina Oszmiañska z
Wydawnictwa Naukowego UAM. - Pierwsze sygna³y, ¿e nasze
ksi¹¿ki wykorzystywane s¹ w biblioterapii otrzymywaliœmy ju¿
wczeœniej. Cieszê siê, ¿e uda³o nam siê razem z Fundacja Pomo-
cy Osobom Niepe³nosprawnym Filantrop zorganizowaæ to
spotkanie.

Magdalena Zió³ek

Nagrody:
Nagroda g³ówna o Puchar Ministra Nauki i Szkolnictwa
Wy¿szego za Najlepsz¹ Ksi¹¿kê Akademick¹ 2008 zdoby³o
Wydawnictwo Uniwersyteckie Trans Humana z Bia³egostoku za
pracê Janusza Kupryjanowicza i Marka Konarzewskiego
„Nadrzecznymi œcie¿kami Podlasia”. 

Nagrodê specjaln¹ otrzyma³o Wydawnictwo Uniwersytetu
Wroc³awskiego za ksi¹¿kê Romana Dudy „Lwowska szko³a
matematyczna”. 

Nagrodê Dziennikarzy ufundowan¹ przez Magazyn Literacki
KSI¥¯KI jury postanowi³o przyznaæ Wydawnictwu UMK 
w Toruniu za ksi¹¿ê Anny Dr¹¿kowskiej „Odzie¿ grobowa 
w Rzeczypospolitej w XVII i XVIII wieku”. 

Nagroda g³ówna Stowarzyszenia Wydawców Szkó³
Wy¿szych im. Ks. Edwarda Pude³ko przypad³a Wydawnictwu
Akademii Ekonomicznej w Poznaniu za pracê Witolda
Abramowicza „Filtrowanie informacji”. 

Wyró¿nienia otrzymali: 
Wydawnictwo Naukowe UAM w Poznaniu za pracê
Wies³awa Olszewskiego „Cmentarze na stokach poznañskiej
Cytadeli”. 

Wydawnictwo Naukowe Uniwersytetu Miko³aja Kopernika w
Toruniu za pracê Janusza Tondela „Inkunabu³y w zbiorach Bib-
lioteki Wy¿szego Seminarium Duchownego w Pelplinie”. 

Wydawnictwo Uniwersytetu Kazimierza Wielkiego w Byd-
goszczy za pracê Marka Grzegorza Zieliñskiego „Che³mno 
- civitas totius Prussiae metropolis XVI i XVIII w.”. 

Wyró¿nienie Stowarzyszenia Wydawców Szkó³ Wy¿szych
im. Ks. Edwarda Pude³ko otrzyma³o Wydawnictwo Naukowe
UMK w Toruniu za pracê Bernarda Ziêtka „Lasery”.

Jury obradowa³o w sk³adzie: Gra¿yna Banaszkiewicz (TVP
S.A.), Piotr Dobro³êcki (wiceprezes Polskiej Izby Ksi¹¿ki) - prze-
wodnicz¹cy, prof. Przemys³aw Hauser, Henryk Podolski (prezes
Stowarzyszenia Wydawców Szkó³ Wy¿szych) oraz prof. Tomasz
J. Pokrzywniak.

Targi wróci³y 
do Collegium Maius
„Targi wróci³y do macierzy”, do „Alma Mater” - to stwierdzenie przewija³o siê
najczêœciej w wyst¹pieniach otwieraj¹cych XII Poznañskie Dni Ksi¹¿ki Naukowej, 
które w tym roku odby³y siê w gmachu Collegium Maius. Po raz pierwszy patronat
nad imprez¹ objê³a pani Barbara Kudrycka, minister Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego. 
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